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Praznovanje 50. obletnice 
zloma Orjune v Zasavju

V Revirjih se že dalje časa pri
pravljamo na praznovanje ene
ga najpomembnejših dogodkom, 
iz bogate, revolucionarne zgo
dovine delavskega gibanja v re
virjih. 1. junija 1974. leta po
teče namreč 50 let od zgodovin
skega spopada slovenskega de
lavstva s fašistično organizaci
jo »Orjuno«. Tega dne je slo
venski proletariat na čelu z re
virskimi rudarji — delavci pod 
vodstvom Komunistične parti
je, skupno z delavskimi ob
rambnimi četami PAČ iz revir
jev in Ljubljane, zadal tej or
ganizaciji odločilen udarec, od 
katerega se ta jugoslovanska 
fašistična organizacija ni več 
opomogla.

Dogodki v Trbovljah so bili 
sestavni del boja jugoslovan
skega delavskega razreda proti 
takratnemu centralističnemu 
režimu v Jugoslaviji in jugo
slovanskemu nacionalizmu, ki 
ga j,e ponujala Orjuna, prežete
ga z brutalnostjo fašizma. Ti 
so pripomogli, da je bil odbit 
prvi val fašizma v Jugoslaviji.

Obnavljajoča se moč delav
skega razreda je navedla cen
tralistični režim, da odobri na
javljeni pohod Orjune v Trbov
lje, »v rdečo komunistično trd
njavo«. Pohod je pomenil pre
drzen izziv tako delavstvu kot 
nacionalnim opozicijskim si
lam, v prvi vrsti komunistične
mu gibanju. Za ta pohod je Or

juna zbrala pristaše iz vse Slo
venije, Zagreba, Splita in dru
god, s čimer jp prerastel okvir 
slovenskega političnega doga
janja in prejel značaj vsedržav
ne akcije. Orjuna je v Trbov
ljah tako nastopila kot udarna 
pest centralističnih in hegemo- 
nističnih krogov srbske buržo- 
azije.

Pod vodstvom Komunistične 
partije v Sloveniji, so se rdeči 
revirji zavestno in načrtno pri
pravljali na oborožen odpor z 
Orjuno v Trbovljah. Delavstvo

je v Trbovljah branilo svoj 
kraj, svoje domove, svoje pri
dobitve in svojo kulturo.

Ravnalo je v skladu z opozo
rili in navodili Komunistične 
partije, ki ji gre zasluga, da je 
zgoraj spoznala nevarnost fa
šizma — grožnjo slovenskemu 
narodu kot celoti.

Po aprilski generalni stavki 
leta 1920 je bil to najhujši no
tranjepolitični spopad v Slove
nija. V njem se je odrazila ost
ra razredna napetost in ostra

SederaM dom v. Trbvtmh Ane 1, junija _192l_yq požaru. kj so_, ga zanetili v njegovih prostorih orjunai

Rudarski dom v Trbovljah, dne 1. junija 1924 po požaru, ki so ga zanetili 
v njegovih prostorih Orjunaši. Ta dom stoji še sedaj, zadaj delavskega 
doma na Trgu svobode.
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nacionalna kriza v takratni 
kraljevini Srbov, Hrvatov in 
Slovencev. 1. junij 1924 zato 
označujemo v zgodovini boja 
delavskega razreda kot pomem
ben dogodek in zmago delav
skega razreda v zaustavitvi fa- 
šistično-nacionalističnega poho
da v takratni Jugoslaviji. Zato 
tudi stališče Izvršnega biroja 
predsedstva ZK Jugoslavije, da 
ob 50-letnici zloma Orjune v 
Zasavju tem akcijam in borbi 
delavskega razreda, po vsej dr
žavi damo vsejugoslovansko 
obeležje in pomen.

Sedanje priprave na prazno
vanje te pomembne obletnice, 
ki jih vodi poseben 30-članski 
republiški odbor pod vodstvom 
predsednika CK ZKS, tovariša 
Franceta Popita, imajo zato 
vseslovenski in tudi jugoslo
vanski značaj.

Praznovanje 50. obletnice 
zloma Orjune bomo v Zasavju 
obeležili z vseslovensko delav
sko proslavo, ki bo na sam dan 
obletnice spopada, to je 1. ju
nija 1974 v Trbovljah. Na pro
slavi, ki se je bo udeležilo 
okrog 25 do 30 tisoč ljudi iz 
vse Slovenije, bo govoril sekre
tar Izvršnega biroja predsed
stva ZKJ, tov. Stane Dolanc. 
Proslava bo sklenjena s kultur
nim programom, v katerem bo 
nastopilo 780 članov kulturni
ških skupin iz vsega Zasavja 
ter vseljudskim praznovanjem 
po končani proslavi.

Vsebinski koncept praznova
nja 50. obletnice zloma Orjune 
v revirjih, izhaja od kontinu

itete revolucionarnega delav
skega gibanja, od konca leta 
1918 pa vse do današnjih dni. 
To pomeni, da praznovanje te 
obletnice ni posvečeno le same
mu spopadu rudarjev, revir- 
virskih delavcev z Orjuno, am
pak da obsega čas in dogodke 
v letih med obema vojnama, ko 
je v rudarskih revirjih vznikla 
»Komunistična partija«, vznik
la »trboveljska komuna«, ko je 
prišlo v dneh od 20. julija do 
17. septembra 1923. leta do naj
več j e rudarske stavke, zasedbe 
rovov in gladovne stavke in ko 
so v zasavskih revirjih zrastla 
množična delavska kulturna 
društva, kakor tudi obdobje 
graditve nove Jugoslavije.

Današnji čas daje vsemu te
mu poseben pečat, saj prav v 
tem obdobju, s sprejetima 
ustavama, nadalje razvijamo in 
poglabljamo razredno usmeri
tev naše družbe ter s tem vlogo 
in položaj delavskega razreda. 
Tako dokončno uresničujemo 
težnje delavskega razreda »po 
osvoboditvi in oblasti«, cilje, 
za katere so se borili tudi ru
darji, delavci iz rdečih revirjev.

Praznovanje 50. obletnice zlo
ma Orjune v Zasavju bo pome
nilo manifestacijo delavstva iz 
vse Slovenije s čimer bo izpri
čana vztrajna borba delavske
ga razreda za nov in drugačen 
svet, za nove družbene odnose 
na osnovah, ki so vsebovane v 
ustavi SFRJ in SRS.

Praznovanje 50. obletnice zlo
ma Orjune pa bomo v Zasavju 
—- Trbovljah, trajno obeležili

Zlom Orjune
Za Orjunine priprave na pohod opozorjeno, da se proti njemu 
v Trbovlje smo zvedeli že ka- zbirajo sovražne sile v novi ob- 
kih štirinajst dni prej. Orjuna, liki »bojevitega nacionalizma«, 
njene metode in cilji so kazali To pa je bila nevarnost fa- 
na posnemanje italijanskih fa- šizma na naših tleh. Orjune ni 
šistov. Pojav Orjune je bil reži- le toleriral, marveč jo je spod- 
mu dobrodošel. Revolucionar- bujal in ji vsestransko poma- 
no delavsko gibanje pa je bilo gal reakcionarni režim vlade

z odkritjem novega spomenika. 
Nov spomenik, ki bo postav
ljen na kraju samega spopada, 
tj. pred muzejjem ljudske revo
lucije v Trbovljah, bo sicer 
imel vsa obeležja spopada z 
Orjuno, vendar pa bo v svoji 
zasnovi pomenil življenje in 
borbo delavskega razreda, ki 
jo je le-ta prehodil in doživljal 
v pretekli zgodovini. Spomenik 
je izdelal naš rojak, akademski 
kipar Stojan Batič.

Pomembna kulturna pridobi
tev za Trbovlje in tudi Zasavje, 
pomeni sedanja sanacija mu
zeja ljudske revolucije v Tr
bovljah. S preureditvijo tega 
objekta bo v Trbovljah omogo
čeno, da bo muzej v bodoče 
imel tisto vsebinsko vrednost 
in pomen, ki mu glede na pre
teklo revolucionarno zgodovi
no Trbovelj in revirjev tudi 
upravičeno pripada.

Po programu praznovanja 
bomo imeli v Zasavju v zad
njem tednu maja 1.1. vrsto kul
turnih in športnih prireditev. 
Na teh prireditvah bodo pred
vsem sodelovala kulturna in 
športna društva iz delavskih 
centrov Slovenije; vrsto prire
ditev pa bodo organizirala dru
štva iz Zasavja. V program je 
vključena tudi šolska mladina 
iz Zasavja.

S svojim programom pa se 
v praznovanje vključuje prav 
tako slovenska mladina, ki je 
50. obletnico zloma Orjune, do
ločila kot svojo osrednjo pro
slavo v tem letu.

Pašič-Pribičevič. Ker je že pred 
tem Orjuna usmerjala svoje te
roristične napade le proti revo
lucionarnemu delavskemu gi
banju, je bilo razvitje Orjuna- 
ške zastave v Trbovljah očitna 
provokacija. Naše ilegalno vod
stvo partije in SKOJA in legal-
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ni organi Neodvisne delavske 
stranke so zato razvili močno 
politično aktivnost. Ker je bil 
napad Orjune naperjen pred
vsem proti levemu krilu delav
skega gibanja, so druge poli
tične sile (socialdemokrati, kr
ščanski socialisti, klerikalci) 
ostale pasivne. Narodni soci
alisti, in liberalci pa so očitno 
tolerirali in podpirali orjuna- 
še, ki so se rekrutirali prav iz 
teh vrst. Samo revolucionarno 
delavsko gibanje je bilo takrat 
še močno, vendar pa osamlje
no. Pa tudi tu so bili ljudje — 
tudi v vodstvih, ki niso kazali 
volje, da bi se uprli Orjiuninim 
nastopom. Glavno breme proti- 
orjunaškega boja sta nosila 
SKOJ in PAČ (proletarske ak
cijske čete). Ta naša polvoja
ška organizacija je morala pre
vzeti vse priprave za protina
pad. Ker je njen organizator 
Vulč moral nekaj pred tem 
emigrirati, je njegovo nalogo 
prevzel organizacijski sekretar 
Pokrajinskega komiteja SKOJA 
France Klopčič. Organiziral je 
prihod nekaj vojaško organizi
ranih desetin iz Ljubljane in 
drugih krajev. Še posebej so 
se za to vadile desetine v revir
jih. Da bi jih okrepili, smo jih 
pomnožili s skojevci in drugi
mi bojevitimi in zanesljivimi 
fanti. V Zagorju smo izurili in 
pripravili tri ali štiri desetine. 
Sam sem vodil eno od njih. 
Težko je bilo preskrbeti za vse 
orožje. Tudi če bi imeli puške, 
bi ne prišle v poštev, ker jih ni 
bilo mogoče skrivaj nositi. Bož- 
jak iz Zagorja je bil naš glavni 
orožar. Pregledal in popravil je 
stare revolverje in razvrstil 
municijo. Krajšal je vojaške 
bajonete, delal boksarje in ne
kakšne krogle na ročajih. Iz ne
katerih pušk je napravil pišto
le, tako, da jim je odrezal cev 
in kopito. Prav so prišle tudi 
železne palice, 'katerim je Bož- 
jak dal obliko sprehajalnih pa
lic, ki so bile takrat v modi. 
Meni je pa iz puškine cevi na
pravil palico, ki je imela vzvod 
kakor dežnik, ki je služil puški 
za petelina. Zgoraj je napravil 
kljuko, spodaj pa »špico«, ki 
sta se ob uporabi privili oziro
ma odvili. Pri vsakem strelu

bi moral kljuko odviti, da bi 
vložil nov naboj. To palico — 
puško je prilagodil revolver- 
skim nabojem kalibra I 2. Pri 
poskusnem streljanju je stre
ljala dokaj točno.

Dva dni pred tisto nedeljo —
1. junija 1924 — je France 
Klopčič sklical vse vodje revir
skih desetin na sestanek blizu 
graščine Patijorek ob Savi, 
kjer nam je dal točen razpored 
našega protinapada. Spomi
njam se celo, da je na narisani 
skici terena odredil vsaki dese
tini svoje mesto, pot prihoda 
in umika. Spominjam se celo 
naročila, da moramo biti tešč, 
kar bi bilo manj nevarno, če bi 
bil kdo ranjen v trebuh. Dese
tinam PAČ, je bilo naročeno, 
da se morajo izogibati spopadu 
z žandarji. To je veljalo sploh 
za vse. Važen je bil le obračun 
z Orjuno. Dejavnost in nastop 
organiziranih enot PAČ naj bi 
ostala oblastem prikrita. Hote
li smo, da bi odpor proti Orju- 
ni izražal spontano akcijo mno
žic. Treba pa je bilo prikriti 
udeležbo zunanjih enot PAČ — 
tudi zagorskih in hrastniških. 
Zagorskim desetinam smo do
ločili mesto na zgornji strani 
ceste, kjer je po vojni postav
ljen spomenik temu spopadu. 
Ljubljančani so se skrili prav 
tako na zgornji strani ceste 
vzdolž žive meje. Mi in Hrast
ničani smo si stali nasproti. 
Imeli smo nalogo udariti po če
lu kolone. Trboveljske enote 
pa so se morale pomešati med 
rudarske množice. Razpored je 
bil napravljen tako, da bi se 
zunanje enote lahko neopazno 
umaknile in jih žandarji ne bi 
mogli dobiti v roke.

Med pripravami je prišlo do 
omahovanja v naših vrstah 
med nekaterimi v vodstvu cen
tralnega odbora Vesne, kjer 
jim ni ostalo prikrito, da se 
enote PAČ pripravljajo na obo
rožen spopad z Orjuno. Bali so 
se, da bi zaradi spopada spet 
prepovedali delovanje kultur
nega društva Vesne. Zato so 
skušali vplivati, da bi se člani, 
zlasti pa voditelji Vesne ne 
udeležili pohoda proti Orjuni. 
Toda SKOJ in borbeni del ko
munistov so ustvarili tako bo

jevito razpoloženje, da so 
omahljivci morali obmolkniti 
in so pod vtisom tega razpolo
ženja šli potem tudi sami v Tr
bovlje. Zgodilo se je, da je bil 
eden od njih v tem spopadu tu
di ranjen in se je kasneje zelo 
dobro držal.

Da bi zagotovilo množičen 
sprejem orjunašev, je legalno 
vodstvo Neodvisne delavske 
stranke za tisto nedeljo zjutraj 
sklicalo volilno zborovanje (bi
lo je pred občinskimi volitvami) 
na stavbišču Rudarskega do
ma. Vzdušje na tem zborova
nju je bilo zelo napeto. Zato 
je glavni govornik na kratko 
končal, da bi se množice čim- 
prej razšle, da ne bi prišlo do 
množičnega spopada z orjuna- 
ši. Med nami pa je vladala trd
na odločenost, da je treba or- 
junaški provokaciji pošteno 
odgovoriti. Zato so nastopali 
eden za drugim novi govorniki. 
Med njimi je bilo mnogo mla
dih, ki so odkrito pozivali na 
boj proti Orjuni.

Ko so prišli izvidniki — ku
rirji in povedali, da se povor
ka orjunašev od postaje že pri
bližuje rudarskemu središču 
Trbovelj, se je zbor zaključil 
s pozivom na dostojen »po
zdrav« orjunašem. Tedaj smo 
zapeli:
Dol z njimi, dol z njimi 
nočemo jih več, 
saj Trbovlje je proletarsko 
brez proletarcev Trbovelj ni.

Organizirane desetine PAČ 
so šle hitro na predvidena me
sta. Množica kakih pet tisoč 
zborovalcev jje šla na glavno ce
sto, le manjši del plašnih ljudi 
je iskal druge izhode iz dokaj 
zaprtega zborovalnega prosto
ra.

Ker so nas obvestili, da je 
na čelu povorke godba ljub
ljanske Dravske divizije, smo 
se hitro dogovorili, da godbo 
nemoteno spustimo skozi špa
lir naših množic. Med godbo in 
čelom brjunaške povorke z za
stavami je bil majhen presle
dek. Zastave, bilo jih je kakih 
dvajset, so nosili uniformirani 
orjunaši, ki so držali v roki ob 
drogu velike pištole, očitno za
to, da bi nas za strašili.
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Uniformiranih orjunašev je 
bilo nekaj sto. Nosili so kasne
je znane črne četniške unifor
me, z značilnimi kučmami, na 
njih pa je bila mrtvaška loba
nja s prekrižanima kostema. Za 
njimi je pa šlo še kakih dva ti
soč orjunašev v civilu, med nji
mi tudi dokaj gosposkih dam. 
Kasneje smo zvedeli, da so bi
li vsi uniformiranci oboroženi 
z enakimi pištolami, ki so jih 
dobili iz vojaških skladišč. Če
lo povorke z zastavami je sko
zi špalir spremljalo ogorčeno 
vzklikanje »Fuj, Orjuna!«, »Dol 
z Orjuno!«. Ko je čelo prikora
kalo blizu provizoričnega Ru
darskega doma (ki stoji še da
nes zadaj za po vojni zgraje
nim delavskim domom), kjer 
je bila množica najgostejša se 
je kričanje z obeh strani še 
stopnjevalo.

Videl sem, kako je padel pr
vi strel. Po zastavi se je vzpel 
osem do desetletni deček in jo 
potegnil, da se je povesila. Za
stavonoša ga je ubil. Tedaj smo 
z obeh strani vdrli v presledek 
med godbo in orjunaši ter jim 
zaprli pot. Začelo se je strelja
nje z obeh strani. Slišati je bi
lo pokanje pištol različnih ka
librov. Vmes je eksplodiralo 
med orjunaši tudi nekaj bomb 
— jajčaric iz prve svetovne 
vojne. To je v hipu demoralizi
ralo orjunaše. Za našim hrb
tom se je Dravska divizijska 
godba spustila v paničen beg; 
njihovi inštrumenti so zvenčali 
po tleh. Prvi hip so se stisnili 
tudi preplašeni žandarji, ki jih 
je kakih deset stalo oh izhodu 
trgovine Bata. Jaz sem lahko s 
svojo palico — puško dal le en 
strel, potem pa nisem več mo
gel izvleči praznega naboja.

Če sem v gneči kaj zadel, ni
sem mogel ugotoviti. Moral 
sem mlatiti samo s palico. Na
vdušilo me je, ko sem videl na
šega komandanta PAČ, kako je 
držal pištolo na levem laktu in 
streljal v gnečo orjunašev. Po 
pet do desetminutnem strelja
nju se je fašistična drhal spu
stila v beg. Zadaj je bilo slišati 
vreščanje žensk.

Misleč, da smo opravili svo
je, smo se umaknili. Naročeno

nam je bilo, da se ne smemo 
spopasti z žandarji, da nas ti 
ne smejo dobiti z orožjem v ro
kah, niti ne smejo ugotoviti, 
da nismo iz Trbovelj. Ostali pa 
so, pomešani med množico, na
daljevali bitko.

Mislili smo, da je Marko 
Kranjc glavar Orjune v Slove
niji padel, ker ga je eden od 
naših, ki ga je dohro poznal, 
videl ležati v jarku. Naš namen 
je bil udariti po voditeljih Or
june. Toda to se nam je le de
loma posrečilo. Marko Kranjc 
je ta naš namen očividno spre
gledal, zato se je sam vrgel v 
jarek in se delal mrtvega. Ven
dar pa so padli trije vodilni or
junaši. Imeli so tudi dosti več
je število ranjenih, kakor so 
objavili kasneje.

Na naši strani pa sta padli 
dve popolnoma nedolžni žrtvi. 
Dečko, ki je segel po zastavi, in 
stari Ocepek, ki se je slučajno 
znašel v gneči v katero ga U 
zaneslo razpoloženje. V spopa
du je padel Albin Fric, mlad 
komunist iz Trbovelj.

Franca Fakina iz Zagorja so 
orjunaši ujeli kasneje, ko so 
se pod zaščito žandarjev zopet 
zbrali in začeli svoje maščeval
no divjaštvo: pod vodstvom
Bori voj a Andjelinoviča iz Spli
ta in Jevdjeviča (kasneje v na
rodnoosvobodilni vojni proslv- 
lega četnika) so zažgali Rudar
ski dom, in strahovali preb:- 
valstvo po rudarskih naseljih, 
kjier sta padli še dve žrtvi.

Skojevec France Fakin je bil 
član moje desetine. Bil je boje
vit fant in se je že prej kar na 
svojo roko večkrat pretepal z 
nekaterimi zagorskimi orjuna
ši. Tokrat pa se je še malo na
pil, da bi podkrepil svojo boje
vitost; odtrgal se je od naše 
skupine in se sam spustil v 
pretep z orjunaši. Eden le-teh 
iz Zagorja ga je prepoznal in 
ga med orjunaši razkril kot bo
jevitega nasprotnika. Ujeli so 
ga in ga zvezanega vodili v po
vorki. Vsa svečanost razvitja 
orjunskega prapora je bila po
slej strnjena okrog mučenja 
njihove žrtve. Na zboru so ga 
obsodili na smrt in ga ustrelili 
v bližnjem kamnolomu. To je

odmevalo po vsej Jugoslaviji. 
Orjuna je s pohodom v Trbov
lje razkrila svoje pravo lice. 
Fašizem jugoslovanskega vzor
ca je bil poslej kot množično 
gibanje onemogočen in se ni 
uveljavil niti pod drugimi ime
ni (Srnao, Hanao, kasnejši po
skusi Hodjere, Ljotiča in po
dobno).

Režimu Pašič-Pribičevič je 
bil odpor rudarske mladine po
vod za razpustitev društva Ves
na in prepoved vsakega delo
vanja. Pod močnim pritiskom 
javnega mnenja so le morali 
začeti sodni postopek proti 
znanim udeležencem orjunske
ga pogroma v Trbovljah. Toda 
postopek je bil ustavljen z ne
posredno kraljevo abolicijo. Z 
borci proti Orjuni pa so ravna
li zelo ostro in jih je bilo v re
virjih aretirano veliko število. 
Na sodnem procesu so pa ob
toženi zelo pogumno in odlo
čeno nastopili kot tožniki Or
june. Zaradi orgorčenosti jav
nega mnenja nad enostranskim 
sodnim postopkom proti žrt
vam Orjune se je sodišče sku
šalo izmazati s tem, da je spo
pad z Orjuno enačilo z običaj
nim vaškim pretepom.

Leta 1964 je izšla v Ljublja
ni knjiga »1. junij v Trbov
ljah«. To je stenografski za
pisnik sodne razprave v Celju, 
dne 25., 26. in 27. novembra 
1924. Uvod je napisal Dušan 
Kermauner.
Gradivo je zbral in uredil Fran
ce Klopčič.

Zanimivo je, da niti v tem 
procesu niti kasneje oblasti ni
so mogle odkriti organizirane 
dejavnosti PAČ. Šele na prosla
vi 30. obletnice tega spopada 
sem v javnem govoru odkril, 
kako je bila organizirana naša 
obramba pred Orjuno. Spomi
njam se, da sem kmalu po tem 
svojem govoru dobil pismo od 
Marka Kranjca iz Makedonije. 
Do tega trenutka nisem nič ve
del o njem. Presenetilo pa me 
je, ko mi piše med drugim: 
»Končno ste le priznali, kar 
smo mi (Orjuna) trdili, da so 
komunisti organizirali napad 
na Orjuno v Trbovljah«. Iz te
ga sem dobil napačen vtis, da
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Marko Kranjc ni spremenil 
svoje nazore.

Čeprav niti širša javnost niti 
oblast nista zvedeli za organizi
rano akcijo PAČ, je bil namen 
orjunašev jasen. Hoteli so pro
vocirati revolucionarno giba

nje v revirjih, preizkusiti, če je 
še ostalo kaj borbenega razpo
loženja pri rudarjih po porazu, 
ki so ga doživeli v neuspelem 
dvomesečnem štrajjku. Hoteli 
so odgovoriti s terorjem na 
vsak odpor rudarjev. Oborožen

odpor pa je le povečal borbe
no razpoloženje v revirjih, vr
nil samozavest in dal spodbu
do za antifašistično borbo re
volucionarnemu delavskemu gi
banju v naslednjih težkih letih.

Miha Marinko
(iz knjige »Moji spomini«)

Iz sodnega procesa
Po dogodkih, ki so se odvija
li 1. junija 1924 v Trbovljah, je 
bila 25. novembra 1924, glavna 
razprava pri okrožnem sodišču 
v Celju, zoper nekatere udele
žence spopada z Orjuno, dne 1. 
6. 1924 v Trbovljah.

Iz knjige »1. junij 1924 v Tr
bovljah«, ki je izšla v letu 1964, 
povzemamo odlomek o zasliša
nju Franceta Klopčiča. Spraše
val ga je predsednik sodišča 
Levičnik, odgovarjal pa mu je 
France Klopčič. Zaslišanje je 
potekalo takole:

F. Klopčič: Komunist sem 
že pet let. Sem tudi član NDSJ 
od novembra lanskega leta.

Preds.: Vi ste bili tudi odbor
nik ZDMJ?

F. Klopčič: Nisem bil odbor
nik ali funkcionar v pravem po
menu besede. Uporabljali so 
me kot predavatelja.

Preds.: Potem ste tudi član 
»Vesne« ?

F. Klopčič: Nisem, ker v Lju
bljani ni podružnice »Vesne«.

Preds.: Kam ste hodili preda
vat?

F. Klopčič: Nisem hodil dos
ti predavat.

Preds.: V Hrastniku ste pri
pomogli k ustanovitvi podruž
nice ZDMJ?

F, Klopčič: Dovolite. Moja 
funkcija predavatelja bi prišla 
pozneje v poštev. Kot predava
telji se nisem mogel toliko udej
stvovati, kot bi sam rad. ZDMJ

se je v Sloveniji šele ustanav
ljala.

Preds.: Kdo je sklical shod
25. maja v Trbovljah?

F. Klopčič: Kolikor mi je 
znano ZDMJ.

Preds.: Ali ste vedeli, da bo 
Orjuna 1. junija razvila svoj 
prapor v Trbovljah?

F. Klopčič: Da, to sem čital.
Preds.: 1. junija ste bili tudi 

v Trbovljah?
F. Klopčič: Odpeljal sem se 

iz Ljubljane tja na obisk.
Preds.: Zakaj ste šli pa na 

shod?
F. Klopčič: Iz zanimanja, ka

ko bo volilni shod uspel. Na 
drugi strani pa Klinc — menda 
ne bo zameril — ni zelo zanes
ljiv. Lahko bi se zgodilo, da ne 
bi prišel. V tem slučaju sem bil 
pripravljen, da nastopim jaz.

Preds.: Zakaj ste tisti listič 
poslali Klincu?

F. Klopčič: Listič sem poslal 
zato, da se shod zavleče. Bilo je 
to po 10. uri. Sodrug Klinc se 
glede časa moti.

Preds.: Zakaj vam je bilo na 
tem, da se shod zavleče?

F. Klopčič: Zato, da delavst
vo ostane, da ne gleda orjuna- 
ške povorke, ker bi bilo to naj
bolj primerno za ta dan. — Na 
shodu 18. maja sem komaj za
čel govoriti, pa ti pride s kolo
dvora povorka zagorske »Ves
ne« že ob tričetrt na 10. uro.

Z ozirom na hrup, ki je nastal, 
sem moral nehati govoriti. Po 
izkušnji 18. maja sem računal, 
da mora povorka Orjune priti 
na vsak način ob pol 10. uri mi
mo. Ob 9. uri pride vlak iz Lju
bljane, v pol ure pridejo in od
korakajo mimo. Hotel sem 
Klinca napeljati, da bi še pol 
ure govoril, med tem bi šla po
vorka mimo in bi bil eventual
ni spopad preprečen, če bi na
ši ljudje ne šli gledat. Kajti mo
je naziranje je, da ni šlo Orju- 
ni za razvitje prapora, ampak 
da je šla iskat svojih žrtev.

Preds.: Ali ste mislili, da je 
delavstvo za spopad pripravlje
no?

F. Klopčič: Ni bilo niti misli
ti na spopad; tudi Fakin se ni 
s svojimi bodočimi morilci bo
ril, pa so ga vseeno usmrtili. 
Sploh nisem mislil na tak spo
pad, da bi rudarji napadli/tem
več ...

Preds.: Usedite se, se bomo 
že pozneje o drugih stvareh po
govorili.

VODSTVO REK VELENJE

Dne 7. maja t. 1. je delavski 
svet rudarskega elektroenerget
skega kombinata Velenje, ime
noval za glavnega direktorja 
Mirka Bizjaka, dipl. inž. rud., 
dosedanjega predstavnika zve
zne gospodarske zbornice v 
Bruslju.



STRAN 6 »SREČNO« Žt. 5 — maj 1974

Nov spomenik je izdelal Stojan Batič
Dne 1. junija 1974, bo pred 
obnovljenim muzejem ljudske 
revolucije v Trbovljah, odkrit 
nov spomenik, ki ga je izdelal 
naš rojak Stojan Batič, ak. ki
par, in sicer ob 50-letnici zlo
ma Orjune.

Glede na to, da želimo pred
staviti članom širšega kolektiva 
in ostali javnosti ustvarjalca 
tega spomenika, ga je član na
šega uredniškega odbora zapro
sil za nekatere odgovore, na 
stavljena vprašanja. Upamo, da 
si bodo občani iz revirjev pa 
tudi drugi obiskovalci, na te
melju njegovih odgovorov, laž
je predstavljali pomen posame
znih likov na novem spomeni
ku. Spomenik je odlit v bron, 
dolg jfe približno 4 m, visok bli
zu 2,5 m in širok okrog 80 cm.

Vprašanja našega sodelavca 
in odgovori intervjuvanca so 
naslednji:

1. Tovariš Batič! Znano nam 
je, da že dalje časa pripravljaš 
monumentalni spomenik o spo

padu revirskih delavcev z Or- 
juno v letu 1924. Odkrit bo ob 
50-letnici zloma Orjune v Tr
bovljah, dne 1. junija 1974. Ra
di bi zvedeli nekaj več o spo
meniku pa tudi o tebi. Izviraš 
namreč iz središča revirjev — 
iz Trbovelj. Zato je zanimanje 
rojakov o tvojem življenju, 
umetniški poti in doseženih u- 
spehih toliko večje.

Prosimo te, povej nam kdo 
je izdelavo spomenika naročil, 
kdo ga je zasnoval, kakšne mi
sli so umetniškega kreatorja 
vodile, koliko časa si spomenik 
izdeloval, kje si ga izdeloval, 
kdo ga je vlil v bron? Zanimajo 
pa nas tudi ostale podrobnosti 
v zvezi s spomenikom, npr. di
menzije, število likov, ipd.

Ob odkrivanju slehernega 
spomenika se pojavljajo s stra
ni občanov ter občudovalcev 
umetnika in njegovega umetni
škega izdelka vprašanja, kaj je 
hotel umetnik s spomenikom 
povedati. Zanima nas, to je vse

bralce časopisa Srečno, ki ga 
berejo pretežno rudarji v Za
savju in njihovi družinski čla
ni pa tudi drugi bralci, kaj spo
menik oziroma njegove figure 
predstavljajo? Kaj pomenijo 
figure na levi in kaj na desni 
strani spomenika? Kako si naj 
razlagamo krater sredi desnega 
dela spomenika?

Odgovor: Ideja za postavitev 
spomenika je prišla s strani 
političnih in sindikalnih orga
nizacij Trbovelj in CK ZK Slo
venije. K sodelovanju me je 
povabil partijski komite iz Tr
bovelj. Kot rojak sem z vese
ljem sprejel ponujeno, naroči
lo, posebno še, ker je tema, ki 
sem jo poznal od mladosti, kot 
naloga, za kiparja mikavna in 
zahtevna. V veliko priznanje 
namreč štejem to, da sem s 
strani odbora za postavitev 
spomenika dobil popolno svo
bodo.

Začel sem razmišljati o idej
ni zasnovi; moral sem še en
krat preleteti vso zgodovino ta
kratnih dogodkov. Kmalu sem 
si bil na jasnem, da mora biti 
to večja kompozicija, z masov
nim figuralnim prikazom. Po 
pogovoru z inž. arh. Blažičem, 
katerega sem prosil za sodelo
vanje, sva izbrala točno lokaci
jo in določila okvirne dimenzi
je. Na seji odbora za postavitev 
spomenika v Trbovljah, je bd 
sprejet osnutek, nato pogodba 
in s tem so bile formalnosti 
opravljene, jaz pa sem v svo
jem ljubljanskem ateljeju lah
ko pričel z delom. Termin je 
bil zelo kratek, ker je bilo tre
ba upoštevati tudi čas, ki je po
treben za odlivanje v bron v 
livarni Šeb v Zagrebu.

V nekaj mesecih intenzivne
ga dela, sem lahko pokazal pla
stiko, izdelano v glini, odboru 
in prominentnim političnim in 
kulturam delavcem Slovenije.

2. Iz spomenika je razvidno, 
da si ostal zvest svojemu rudar
skemu pokolenju pa tudi svo
jemu rudarskemu umetniške
mu ciklusu. Kaj torej pomeni

Stojan Batič, ak. kipar, naš rojak, je izdelal spomenik, ki bo odkrit 1. ju
nija 1974, pred obnovljeno zgradbo muzeja ljudske revolucije v Trbovljah, 
blizu delavskega doma, ob 50-letnici zloma Orjune.

Foto Miro Zdovc
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jo odprtine v spodnjem delu 
spomenika? So to morda sim
bolizirani rovi — drugi domo
vi rudarjev, iz katerih izvira 
silni izbruh odpora proti Orju- 
ni? In kaj rudarska svetilka 
nad glavami delavcev?

Odgovor: Pri zasnovi spome
nika so mi bila v veliko po
moč likovna dognanja iz moje
ga ciklusa rudarjev. Tako sem 
si tudi tu zamislil kompozicijo 
s tlorisom v obliki meandra. 
Ta daje videz trdnjavske zasno
ve, t. j. trdnjave delavstva v re
virjih; v narisu pa kot rudnik 
v prerezu z rovi, jaški, sloji 
premoga in eksplozijo v rudni
ku, pri reliefni in plastični za
snovi pa silhuetni prikaz spo
pada in dinamični rezultat.

Spopad prikazuje pohod or- 
junašev z zastavo in trobento v 
zaščiti orožništva, na drugi 
strani pa skupino mladih pro
letarcev, ki so z odrivom zasta
ve in z visoko dvignjeno rudar
sko svetilko, zaustavili ta po
hod.

3. Kako sam sodiš nasploh o 
izdelanem spomeniku, Misliš, 
da ga bodo Ijudje-občani radi 
sprejeli za svojega, čeravno je 
izdelan v nekoliko modernejši 
in ne v klasični-realistični iz
vedbi?

Odgovor: Ta simbolični pri
kaz nacionalizma z zastavo in 
trobento kot atributoma neke
ga porajajočega se nasilja ter 
na drugi strani visoko dvignje
na rudarska svetilka s kram
pom in dvignjenimi pestmi, 
simbolizira luč svobode in or
ganiziranost odpora.

Mislim, da bo to dovolj jasno 
prikazano občanom revirjev, ne 
le po vsebinski, temveč tudi po 
likovni plati.

4. Zanima me, kako je s tvo
jim rudarskim ciklusom? Mno
go umetniških del z rudarsko 
tematiko si že predstavil doma
čemu pa tudi tujpmu občin
stvu. Kako so ta tvoja dela 
sprejeli? Boš z izdelovanjem 
skulptur na rudarsko tematiko 
še nadaljeval?

Odgovor: Res, z rudarskim 
ciklusom sem obšel mnogo ga
lerij po svetu in mnogo teh

skulptur se ni več vrnilo do
mov. Ostale so v raznih galeri
jah in privatnih zbirkah.

Rudarska tematika, ki me je 
nekaj let intenzivno študijsko 
angažirala, je utrujajoča. Zato 
sem začasno prenehal s tem ci
klusom in se vrnil zopet na ma
lo lirično plastiko, ki mi bo 
kot oddih, da se bom pozneje 
zopet lahko povrnil na temo 
rudarjev.

5. Seznanjeni smo bili s tem, 
na nameravaš pokloniti muze
ju ljudske revolucije v Trbov
ljah, vrsto svojih malih kipov- 
plastik. Kje bodo te plastike 
razstavljene, koliko jih bo in 
kakšne vrste bodo? Naj bi bil 
to zametek morebitne bodoče 
galerije tvojih del v Trbovljah?

Odgovor: Prvo razstavo na 
temo »Rudar in družina« v Ja
kopičevem paviljonu v Ljublja
ni leta 1959, sem posvetil svo
jim rojakom — trboveljskim 
rudarjem. Zato čutim danes 
dolžnost, da po uspelem spre
hodu s tem ciklusom po svetu, 
ostane nekaj teh del doma in to 
v kraju, kamor spadajo po svo
ji zasnovi. Z velikim razumeva
njem občinske skupščine Trbo
vlje, bom razmestil v enem 
spodnjih prostorov na novo 
preurejenega revirskega muzeja 
deset del v bronu, lignitu in 
patiniranem mavcu, s pripada
jočo dokumentacijo in risbami. 
To naj bi bil moj osebni pri
spevek h kulturnemu razvoju 
naših revirjev.

Če pa se bo v bodoče poka
zala potreba po večji in razšir
jeni zbirki tudi na drugo temo 
mojega kiparstva, pa bom se
veda to zbirko še povečal.

6. Od tistih šolskih let, ko 
smo se na poti v šolo ali iz šo
le obmetavali s kroglicami iz 
gline, jje preteklo kar precej 
let. Iz avtorja teh kroglic, ki so 
posebno dobro zadevale v črno, 
si postal vodilni slovenski ki
par, po šolski izobrazbi aka
demski kipar, po dejansko o- 
pravljenem delu pa prvi umet
nik med enakimi pri nas. Vsi 
tvoji rojaki smo na to ponosni 
in ti želimo, da bi svojo živi jen
sko in umetniško pot nadalje
val strmo navzgor. Zdi se nam,

da kulminacijske točke še nisi 
dosegel. Kako ocenjuješ na
sploh svojo dosedanjo življen- 
sko, posebej pa še umetniško 
pot?

Odgovor: Vedno se rad spo
minjam svoje tovarišije iz mla
dih dni; čeprav smo živeli v 
pomanjkanju, je bila to lepa 
mladost, polna dinamike. Voj
na, ki je pobrala iz naših vrst 
mnoge, čudovite tovariše, pa je 
brez dvoma pustila na tej mo
ji generaciji določen pečat.

In ravno to mi še danes po
maga in bogati moja spozna
nja, ki so mi nujno potrebna 
pri mojem ustvarjalnem delu. 
Moja umetniška pot ni bila lah
ka, pa tudi težka ne, zato ker 
sem živel v času, ki je dinami
čen in za vsakega ustvarjalca, 
ki se odziva na tisto kar se do
gaja okrog njega, nadvse zani
miv.

7. In nazadnje, kakšne so 
tvoje želje ob odkritju tvojega 
naj novejšega spomenika v Tr
bovljah? Imaš morda za rudar
je našega kolektiva kakšno spo
ročilo ali želje?

Odgovor: Vašemu kolektivu 
in vsem mojim rojakom v re
virjih želim, da bi bil to zadnji 
spomenik, ki bi spominjal na 
žalostno a vendarle vseskozi 
borbeno zgodovino revirjev in 
da bi v bodoče raje načrtovali, 
z mojega stališča gledano, par
ke in fontane.

Ob tem jubileju pa vam vsem 
želim še mnogo uspehov pri 
delu in osebne sreče.

Tine Lenarčič

ZARJA JE PELA V TRSTU
V soboto 18. maja 1974, je go
stoval moški pevski zbor Zarja 
Svobode-center iz Trbovelj, pri 
naših rojakih — zamejskih Slo
vencih v Trstu. V večernih urah 
so nastopili v dvorani na Opči
nah pri Trstu. S tem so vrnili 
obisk tamkajšnjim pevcem, ko 
so v organizaciji Zarje v decem
bru 1973, gostovali v Trbovljah. 
Na koncertu so predvajali na
rodne, umetne in delavske pe
smi pod vodstvom pevovodje 
Beuermanna.
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PROGRAM
praznovanja ob 50-letnici zloma Orjune, 
v Revirjih od 23. maja do 2. junija 1974

Odbor za pripravo praznova
nja 50-letnice zloma Orjune, je 
pripravil v sodelovanju s pred
stavniki raznih kulturnih, te- 
lesnovzgojnih ter družbenopo
litičnih organizacij, program 
praznovanja ob 50-letnici zlo
ma Orjune. Večji del programa 
bo izveden v Trbovljah, manjši 
del pa tudi v Hrastniku in v 
Zagorju.

Iz naslednjega pregleda je 
razvidno, kdaj. in kje bodo po
samezne prireditve ter kdo jih 
bo izpeljal:

TRBOVLJE

23. 5. 1974
bo ob 16.30 v delavskem domu 
otvoritev razstave šolskih risb;
ob 17. uri bo v delavskem do
mu občinska revija šolskih 
pevskih zborov in sprejem pio
nirjev v ZMS;

24. 5. 1974
bo ob 16. uri v domu ŠD Rudar 
medobčinsko tekmovanje zma
govalcev sindikalnih športnih 
iger 1973, v šahu;
ob 17.30 bo koncert folklorne 
skupine France Marolt, na telo
vadišču TVD Partizan; isto bo 
ob 19.30;

25. 5. 1974
bo ob 16. uri na telovadišču 
TVD Partizan telovadni nastop; N

ob 11. uri bo na Dobovcu kon
cert mešanega pevskega zbora 
Svoboda II in Trboveljskega 
okteta;
ob 18. uri bodo imeli v Kleku 
koncert moški pevski zbor Zar
ja in Veseli rudarji;
ob 19. uri bo v delavskem do
mu revija zasavskih godb na 
pihala;
27. 5. 1974
bo ob 16. uri na stadionu ŠD 
Rudar, atletsko tekmovanje 
športnega društva srednjih šol;
28. 5. 1974
bo ob 16. uri v TVD Partizan 
balinarski turnir;
29. 5. 1974
bo ob 16. uri v TVD Partizan 
balinarski turnir;
ob 19.30 bo v delavskem domu 
koncert pevskega zbora Slav
ček;
30. 5. 1974
bo ob 16. uri v TVD Partizan 
medobčinsko tekmovanje zma
govalcev sindikalnih športnih 
iger 1973 v odbojki;
ob 18. uri bo na Dobrni kon
cert pevskega zbora Zarja in 
Trboveljskega okteta;
ob 18. uri bo v domu Svoboda 
Zasavje koncert pevskega zbo
ra Slavček;
ob 19. uri bo v delavskem do
mu otvoritev likovne razstave 
RELIK in Lazarevac;

ob 18. uri bo na športnem pro
storu TVD Partizan nastop ko
talkarjev;
ob 19.30 pa bo v delavskem do
mu republiško mladinsko tek
movanje o spoznavanju zgodo
vine delavskega gibanja v Slo
veniji;
1. 6. 1974
bo ob 10.30 začetek osrednje re
publiške proslave ob 50-letnici 
zloma Orjune in odkritje spo
menika pred muzejem ljudske 
revolucije; slavnostni govornik 
bo Stane Dolanc, sekretar IB 
predsedstva ZKJ;

2. 6. 1974
ob 14.30 bo na Leninovem trgu 
republiško tekmovanje v kar- 
tingu.

ZAGORJE 

23. 5. 1974
bo ob 19.30 v delavskem domu 
otvoritev jugoslovanske pionir
ske likovne razstave;
ob 19.30 bo v delavskem domu 
republiška revija mladinskih 
pevskih zborov;
25. 5. 1974
bo ob 17. uri v delavskem do
mu zaključek republiške revije 
mladinskih pevskih zborov;
26. 5. 1974
bo ob 10. uri v delavskem do
mu izbirno medobčinsko tek
movanje v poznavanju zgodo
vine delavskega gibanja Slove
nije;
27. 5. 1974
bo ob 8. uri pri kotredežkem 
jašku, prireditev osnovne šole 
Tone Okrogar »Po poteh delav- 
cev-rudarjev in revolucionar
jev«;

26. 5. 1974 ,
bo ob 9. uri v delavskem domu 
zasavsko šahovsko tekmovanje;
ob 9. uri bo v domu ŠD Rudar 
rriedpbčinsko tekmovanje zma
govalčev sindikalnih športnih 
iger-vkcgljanju;
ob 9. uri bo v delavskem domu 
osnovnošolsko tekmovanje na 
temo: »Zlom Orjune«;

31. 5. 1974
bo ob 10. uri v delavskem do
mu slavnostna seja skupščine 
občine Trbovlje. Po končani se
ji bo otvoritev preurejenega 
muzeja ljudske revolucije;
ob 10. uri bo v Gaberskem ta
bor revirskih tabornikov;
ob 17. uri bo pred delavskim 
domom generalka za republiš
ko proslavo;
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29. 5. 1974

bo ob 19.30 v delavskem domu 
svečana akademija v počastitev 
50-letnice zloma Orjune.

HRASTNIK

24. 5. 1974

bo ob 17. uri v delavskem do
mu otvoritev razstave likovne 
skupine iz Hrastnika; razstava 
bo odprta do 31. 5. 1974;
ob 18. uri bo revij# pevskih 
zborov zasavske pevske skup
nosti. Ta bo potekala v delav
skem domu.

Poleg naštetih prireditev pa 
poteka na področju vseh treh 
občin v znamenju 50-letnice 
zloma Orjune še vrsta priredi

tev. Tako je bila 10. maja v ga
leriji delavski dom v Trbovljah 
odprta razstava socialne grafi
ke Maksima Sedeja, ak. slikar
ja, st.; 13. maja je bila v delav
skem domu v Trbovljah prire
ditev osnovne šole heroja Raj
ka iz Hrastnika, na kateri so 
nastopili pevski zbor, recitator
ji in ansambel Jožeta Rusa, na 
temo »S pesmijo v pomlad«. 
Potekale pa so še tudi druge 
prireditve.

Vse člane naše delovne skup
nosti v vseh temeljnih organi
zacijah združenega dela in v 
skupnih strokovnih službah va
bim, da se udeleže naštetih pri
reditev v čimvečjem številu, 
predvsem pa, da se udeleže 
glavne republiške proslave v 
soboto, 1. VI. 1974, na kateri bo 
govoril tovariš Stane Dolanc.

Pred X. kongresom ZKJ
V dokumentih, ki so pripravlje
ni za X. kongres ZKJ, ki bo 
koncem maja t.I. v Beogradu in 
bo trajal predvidoma tri dni, 
so razčlenjene naloge komuni
stov v nadaljnjem razvijanju 
samoupravnih socialističnih od
nosov ter družbenem in gospo
darskem razvoju naše države. 
Med drugim so navedeni tudi 
rezultati dosedanjega material
nega in družbenega napredka. 
Običajno smo vedno zelo kri
tični, ko ocenjujemo rezultate 
našega dela, vendar pa smo la
hko presenečeni ob tolikšnem 
napredku, ki ga lahko ugotav
ljamo na temelju raznih sta
tističnih poročil in analiz.

Nekaj naslednjih podatkov 
nam dokazuje, kolikšen napre
dek je bil storjen v zadnjih le
tih. Obseg jugoslovanske indu
strijske proizvodnje je bil v le
tu 1972, 15-krat večji od tistega 
v letu 1946. V zadnjih 20 letih 
so se povečale prizvodne zmog
ljivosti za več kot 5-krat, ob

seg kmetijske proizvodnje pa 
se je podvojil. Od leta 1968 do 
1972, tj. od obdobja po IX. 
kongresu ZKJ, se je družbeni 
proizvod (računajoč po stalnih 
cenah), povečal za več kot eno 
tretjino, fizični obseg indu
strijske proizvodnje je porastel 
za 44 °/oj osebna poraba za 34 0/°, 
splošna poraba za 30 °/», investi
cije v osnovne sklade pa za 
41 %. V tem času je bilo zgra
jenih okrog pol milijona novih 
stanovanj, na novo pa se je za
poslilo v zadnjem petletnem 
obdobju 628.000 delavcev. V 
tem času smo zgradili tudi, to 
je v 20-letnem razdobju, 20.000 
kilometrov sodobnih cest, šte
vilo zaposlenih v družbenem 
sektorju se je v tem času po
večalo za dvainpolkrat. Potro
jilo se je število zaposlenih 
žensk. Za triinpolkrat je po- 
rastla realna raven življenjske
ga standarda, itd.

Seveda pa nam številke ne 
povedo vsega. Predvsem ne po

stane Dolanc, sekretar izvršnega bi
roja predsedstva ZKJ, bo imel slav
nostni govor 1. junija 1974, pred de
lavskim domom v Trbovljah, na 
proslavi 50-letnice spopada revir
skih delavcev z Orjuno.

vedo vsega o kakovosti samih 
dosežkov in o kakovosti druž
bene preobrazbe. O tem pa bi 
lahko govorili in napisali še 
mnogo.

REVIRSKA MLADINA 
NA KOZJANSKEM

V času od 20. 7. do 10. 8. 1974, 
bo sodelovala delovna brigada 
zasavske revirske mladine, v 
mladinski delovni akciji Koz
jansko 74. Mladinci iz Hrastni
ka, Trbovelj in Zagorja, ki bo
do sestavljali to brigado, bodo 
v njo sprejeli tudi mlade pred
stavnike pobratenih občin Alek- 
sinac, Raška in Lazarevac. 
Skupno bo štela brigada 70 
članov. Sodelovala bo pri grad
nji cest in vodovoda, hkrati pa 
se bodo brigadirji seveda tudi 
izobraževali.
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Srečno skozi naše rove

Peter Kolander, predsednik konference mladih delavcev ZPT, govori ob 
sprejemu zvezne Titove štafete, pred jaškom III na Gvidi. Trije mladi ru
darji so v štafeti mladosti ponesli štafetno palico skozi jašek III, po zvez
nem obzorju do jaška v Hrastniku, kjer so štafetno palico predali hrast- 
niškim mladincem.

Tako smo mladi delovni lju
dje in občani Trbovelj, pozdra
vili zvezno štafeto mladosti in 
se pridružili tisočim mladih po 
naši domovini, ki s štafeto mla
dosti na simboličen način stis
kajo roko našemu dragemu to
varišu Titu za njegov 82. rojst
ni dan.

Centralni sprejem štafete 
mladosti je bil letos v Trbov
ljah, dne 8. maja 1974 ob 11. 
uri pri jašku III na Gvidi. Od 
tu je bilo poslano tudi pozdrav
no pismo tovarišu Titu. z na
slednjo vsebino:

Dragi tovariš Tito!

Danes, ko ti preko štafete mla
dosti pošiljamo prisrčne po
zdrave za tvoj 82. rojstni dan, 
ti zagotavljamo, da bomo od
govorno in vztrajno nadaljevali 
pot, ki si jo začrtal ti in s te
boj vsi jugoslovanski narodi in 
narodnosti.

Trdno smo odločeni dosled
no izpolnjevati vse naloge, ki 
so pred nami in obljubljamo ti,

Foto inž. T. Bregant

da bomo po tvojem vzgledu in 
na osnovi revolucionarnih tra
dicij naših narodov, sposobni 
nosilci samoupravnega sociali

stičnega razvoja pod tvojim ne
zmotljivim vodstvom.

Vodi nas varno, tako kot mi 
nosimo danes štafeto mladosti 
širom naše domovine in pod ze
mljo skozi naše rove, v katerih 
so se odigrali pomembni zgo
dovinski dogodki in se v njih 
kalili številni revolucionarji 
rdečih revirjev.

Dragi tovariš Tito, dovoli da 
ti poleg iskrenih želja za tvoj 
praznik, ki je hkrati praznik 
nas vseh, izrazimo željo, da bi 
bili srečni, če te bomo lahko 
kmalu ponovno pozdravili v 
naši sredini v revolucionarnih 
revirjih.

Bodi vedno srečen med na
mi, tako kot smo mi s teboj!

Tvoja mladina, 
delovni ljudje 

in občani Trbovelj
Po slavnostnem govoru je 

štafeta krenila na pot iz Trbo
velj po jašku III in dalje po 
zveznem rovu. Štafetno palico 
so ponesli trije mladinci Zasav
skih premogovnikov Trbovlje,

Nosilci zvezne štafetne palice — mladi rudarji ZPT, so 8. maja 1974, pre
dali štafetno palico hrastniškim mladincem, pred glavnim jaškom v Hra
stniku.

Foto Vili Greben
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v rudarskih uniformah ter jo 
predali v Hrastniku pred glav
nim jaškom svojim vrstnikom. 
Štafetno palico so prevzeli in 
jo izročili tovariši Peter Kolan
der, Ivan Breg in Albin Potisek.

Letos je zvezna štafeta mla
dosti osemindvajsetič šla na 
pot po naši domovini. Prvikrat 
je tokrat šla tudi skozi rudnik, 
kjer se je pretekalo toliko revo

lucionarjev našega delavskega 
razreda.

Sprejemu in predaji štafete 
mladosti je prisostvovalo okrog 
2000 občanov, predvsem dija
kov in šolarjev vseh Trbovelj
skih šol, delavska godba, člani 
delovnih organizacij, pionirski 
pevski zbor in predstavniki 
družbenopolitičnih organizacij. 
Organizacijo je imela na skrbi

občinska konferenca ZMS Tr
bovlje.

Vsi, ki so sodelovali pri pri
pravah in organizaciji te akcije 
so dokazali, da znajo dosledno 
izvesti posebne naloge tudi med 
proizvodnim procesom, ki zara
di tega ne more utrpeti nobenih 
zadržkov. Prav zato zaslužijo 
vsi skupaj, izredno pohvalo.

Majda Brinovec

Gospodarski načrt 1974

Ni običaj, da gospodarski na
črt sprejemamo tako pozno, ko 
je skoraj) polovica leta že mi
nila. Vendar pa moramo ugo
toviti, da so bile obveznosti, ta
ko iz osebnega dohodka kot tu
di iz dohodka TOZD sprejete 
zelo pozno, pravzaprav koncem 
aprila, da so bile sredi aprila 
sprejete nove cene premoga, 
skratka, vsi bistveni kazalci za 
normalno načrtovanje so bili 
sprejeti šele v aprilu. Zato to
rej sprejemamo načrt šele v 
mesecu maju.

Kakšna je bistvena značil
nost gospodarskega načrta za 
leto 1974? Ugotavljamo lahko, 
da predvidevajo vse TOZD, ra
zen rudnika Zagorje, pozitivni 
finančni rezultat. Rudnik Za
gorje kljub povečanju povpreč
ne cene premoga za ca. 420/°, ne 
more poslovati rentabilno. Za 
pokrivanje vseh stroškov pro
izvodnje in s tem lastne cene, 
bi potreboval rudnik Zagorje 
za 68 °/o zvišano ceno premoga, 
kar seveda v današnjem polo
žaju oblikovanja cen ni možno 
pričakovati. Bilanca delovne 
organizacije kot celote, je sicer 
uravnovešena ob tem, da izka
zuje v celoti pozitivni ostanek 
dohodka, vendar z različnim 
finančnim učinkom posameznih 
TOZD.

Z gospodarskim načrtom že
limo upoštevati načelo, da vsa
ka TOZD ustvarja in deli do

hodek. Pri tem je pomembno, 
da je bilo treba načeloma reši
ti vprašanje oblikovanja do
hodka TOZD separacije in sku
pnega prevoza Trbovlje ter v 
določeni meri skupnih strokov
nih služb. Pri separaciji in sku
pnem prevozu gre pri oblikova
nju dohodka za ustvarjanje do
ločene končne vrednosti blaga 
na trgu, torej neposredno 
vključevanje v tehnologijo pro
izvodnega procesa. Zato je po
trebno načeloma obravnavati 
ustvarjanje dohodka pri rudni
ku Hrastnik in Trbovlje z dolo
čeno interno ceno, ki naj seve
da omogoča možnost popolne
ga gospodarjenja z ustvarjenim 
dohodkom, na drugi strani pa 
tudi separaciji in skupnem pre
vozu prizna enakopravno ude
ležbo, tako v oblikovanju do
hodka kot tudi v njegovi delit
vi. Podoben primer je pri sku
pnih strokovnih službah, ven
dar ne v pogledu možnosti go
spodarjenja, kot to lahko opra
vljajo TOZD (ne oblikujejo 
amortizacije, ker ne razpolaga
jo z osnovnimi sredstvi in za
radi tega tudi ne izvajajo re
produkcije), toda kljub temu 
pa vendarle razpolagajo s sred
stvi za osebne dohodke in sred
stvi ustreznega sklada skupne 
porabe.

Drugo načelno stališče pri 
sprejemanju gospodarskega na
črta, je delitveno razmerje in

vpliv le-tega predvsem na obli
kovanje sredstev in višino oseb
nih dohodkov v TOZD. Pri tem 
gre predvsem za to, da naj bi 
bilo prav to merilo spodbuda 
za reševanje aktivnejšega-iska
nja notranjih rezerv, ki naj bi 
predstavljale določeno osnovo 
materialne spodbude, tako za 
vsakega delavca TOZD, kot tu
di za TOZD kot asociacijo zdru
ženega dela. Pri tem je seveda 
potrebno izdelati določene re- 
gulative, ki naj omogočijo raz
meroma skladno urejanje giba
nja osebnih dohodkov, pa tudi 
sicer možnosti gospodarjenja 
TOZD. Gre namreč za to, da 
tudi v okviru delovne orga
nizacije Zasavski premogovni
ki, niso pri vseh TOZD dane 
enake možnosti za gospodarje
nje. Ob tem je seveda potrebno 
objektivno upoštevati prav raz
lične pogoje, v katerih gospo
darijo posamezne TOZD. Gre 
tudi za, iz tega izvirajoče, so
razmerno različne obveznosti 
pri združevanju nekaterih sred
stev vseh TOZD, predvsem za 
ustvarjanje pogojev in možno
sti enakega obravnavanja in ko
riščenja nekaterih pravic, ki ne 
izvirajo neposredno iz dela, 
pač pa iz ostalih pogojev, ki so 
predmet določenih dodatnih u- 
godnosti, ki naj jih prispeva 
vključevanje v združeno delo.

Nadaljnje načelo, ki naj bi 
ga uresničil gospodarski načrt.
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je načelo solidarnosti. Pri tem 
je seveda pomembno merilo že 
preje obravnavano delitveno 
razmerje. Vendar pa je tudi to 
vprašanje odvisno mnogokrat 
od nepredvidenih vplivov, ki 
takšno delitev lahko porušijo. 
Zato je nujna uresničitev že da
lje časa navzoče težnje po osno
vanju solidarnostnega sklada. 
Tega naj bi ustanovili na teme
lju potrebe po reševanju dolo
čenih problemov v posameznih 
TOZD. To naj bi bil praktični 
pristop k reševanju oziroma o- 
mogočanju zaposlenim vseh 
TOZD, pod sorazmerno enaki
mi pogoji. O načinu urejanja 
teh odnosov pa morajo seveda 
podati svoje stališče vse TOZD.

Gospodarski načrt je izdelan 
na enakih osnovah in pristopu 
za oblikovanje načrtovanih ma
terialnih stroškov. Pri tem pa 
je treba omeniti, da ima rudnik 
Zagorj/e upoštevane obremenit
ve le ob minimalni amortizaci
ji, pa tudi stanovanjski prispe
vek je ostal minimalen. Tudi 
pri načrtovanju osebnih dohod
kov temelji gospodarski načrt 
na enakih osnovah za vse TOZD 
in skupne strokovne službe.

Ne smemo pa si pri spreje
manju načrta predstavljati, da 
je že s tem rešeno vse. Če ho
čemo, da bomo dosegli vsa 
predvidevanja, potem moramo 
tudi izpolnjevati vse obvezno
sti, ki nam jih nalaga takšen 
načrt. Tudi več zaupanja med 
TOZD bo potrebno. Naj ne bo 
vedno prisotna misel, da se že
li izkoriščati, da je navzoče le 
iskanje koristi na tuj račun. 
Naj bodo takšne trditve vedno 
dokazane, šele takrat bo tudi 
prav, da takšne postopke ob
sodimo. Predvsem pa je potreb
na pomoč med TOZD! Nai se 
ne zapira vsaka v svoj delo
krog! Naj se ne ustvarjajo pod
jetniško lastninski odnosi na 
tej ravni, če smo jih odpravili 
na ravni delovne organizacije!

Vse to in doseženi delovni 
uspehi bodo osnova za dosega
nje in preseganje predvidevanj 
po gospodarskem načrtu.

Albert Ivančič, dipl. inž. rud.

TOZD rudarska gradbena dejavnost ZPT, uspešno nadaljuje z gradnjo 
predora Pletovarje, na hitri cesti Hoče—Levec. Na fotografiji je 
razvidno betoniranje talnega svoda pri ustju predora — desna cev. Po
snetek je iz aprila 1.1.

Foto inž. C. Majdič

Finančno poslovanje 
v I. trimesečju 1974

V smislu določil samoupravnega sporazuma o združitvi TOZD 
v ZPT, ugotavlja finančni sektor SSS, doseganje in delitev do
hodka za posamezne TOZD in skupne strokovne službe ter za 
ZPT kot delovno organizacijo.

Ker gospodarski in s tem v zvezi finančni načrt za to leto, v 
času pripravljanja prispevka še ni bil sprejet, so obračuni sesta
vljeni v glavnem po istih kriterijih kot v letu 1973. Razlika je le 
v tem, da je bilo število obračunskih enot pri nekaterih TOZD 
povečano, pri nekaterih pa zmanjšano. Vsi rudniki imajo v svo
jih obračunih tudi menze; rudnika Hrastnik in Zagorje še kam
noloma in betonarno, ki so bili lani še v sestavu GRAMATA. Po
leg tega je v obračunu rudnika Zagorje tamkajšnja separacija, 
za katero smo sestavljajli preje posebne obračune; v tej TOZD je 
tudi žaga, ki je bila lani vključena v skupne službe. Tudi obra
čun počitniških domov je sedaj v sestavu skupnih strokovnih 
služb. To so na kratko razlike v obračunih posameznih TOZD 
in SSS.

Vse TOZD skupaj izkazujejo v obravnavanem obračunskem 
razdobju, izgubo v višini 2.065,300 din. Ta izvira iz negativnega 
rezultata TOZD rudnika Zagorje in RŠC. Na poedine TOZD odpa
dejo naslednji zneski izgube in dobička:
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TOZD premog ostalo skupaj
rudnik Hrastnik 438.000 — 114.300 323.700
rudnik Trbovlje 729.900 — 293.500 436.400
rudnik Zagorje — 6,295.200 120.600 — 6,174.600
separacija Trbovlje — 264.900 264.900
RGD — 2,999.400 2,999.400
ESD ■ — 258.700 258.700
GRAMAT — 51.600 51.600
avtopark — 170.700 170.700
RŠC — — 465.100 — 465.100
skupne strokovne službe — 69.000 69.000
SKUPAJ — 5,127.300 3,062.000 — 2,065.300

V I. trimesečju 1973 smo izkazovali pri ZPT dobiček v višini 
3,599.300 dinarjev.

V TOZD osnovne dejavnosti se je količinski obseg prodaje
premoga zelo znižal, kar je razvidno iz naslednjega pregleda:
rudnik Hrastnik, ton 174.066 169.207 — 4.859
rudnik Trbovlje, ton 182.786 159.430 — 23.356
rudnik Zagorje, ton 103.700 87.800 — 15.900
skupaj, brez RŠC, ton 460.552 416.437 — 44.115

Tudi to dejstvo je vplivalo na slabši finančni rezultat. Pozi
tivni ostanek pri prodaji premoga na rudnikih Hrastnik in Tr
bovlje je znižala izguba pri drugih dejavnostih, prvenstveno pri 
delavnicah; na rudniku Zagorje pa je situacija prav nasprotna.

Vse TOZD so vrednostni obseg proizvodnje in realizacije zvi
šale vendar so se pa na drugi strani izdatki povečali v večji meri, 
kot pa izkupiček. Primerjava obeh I. trimesečij je naslednja:

Elementi 1973 1974 indeks
celotni dohodek 89,218.800,00 115,750.000,00 129,7
porabljena sredstva 38,409.500,00 49,713.000,00 129,4
dohodek 50,809.300,00 66,037.000,00 130,0
pogodbene in zakonske 
obveznosti 5,700.900,00 8,527.400,00 149,6
dohodek za razdelitev 45,108.400,00 57,509.600,00 127,5
brutto osebni dohodki 41,509.100,00 59,574.900,00 143,5
ostanek dohodka 3,599.300,00 — 2,065.300,00 —■

Glede na to, da še niso bile v I. trimesečju določene stopnje 
prispevkov iz osebnega dohodka in iz dohodka, smo vse te ob
veznosti obračunali v višini, ki je veljala v decembru 1973. Po
goji poslovanja so se medtem bistveno spremenili: spremenjene 
so bile prodajne cene proizvodov in storitev, izšel je nov zakon 
o amortizaciji osnovnih sredstev, spremenile so se stopnje pri
spevkov, spremenile so se predvidene nabavne cene reproduk
cijskega materiala in električne energije, itd. Zato bodo obračuni 
v naslednjih mesecih precej drugačni. O vplivu omenjenih spre
memb je trenutno težko govoriti, počakati moramo na finančni 
načrt, ki bo navedene spremembe upošteval, in posebej še na 
obračun I. polletja.

Povprečni mesečni osebni dohodek na zaposlenega, je napram 
enakemu razdobju 1973 skoraj neprimerljiv, glede na uvedbo 
TOZD in zaradi jamskega dodatka, ki ga izplačujemo od aprila 
1973 dalje. Zato dajemo pregled osebnih dohodkov po TOZD le 
za I. trimesečje 1974 in to po naslednjih kriterijih:

Naš novi
skupščinski sistem

Kakšne skupščine imamo od
slej:

1. vsaka občinska skupščina 
ima:
— zbor združenega dela,
— zbor krajevnih skupnosti,
— družbenopolitični zbor;

2. republiška skupščina ima:
— zbor združenega dela,
— zbor občin,
— družbenopolitični zbor;

3. skupščina SFRJ pa ima:
— zvezni zbor,
— zbor republik in pokrajin.

Kakšne so značilnosti zbo
rov?

Zbor združenega dela občin
skih in republiške skupščine je 
zbor delegatov delovnih ljudi v 
organizacijah združenega dela 
in drugih samoupravnih orga
nizacijah in skupnosti dela. Ta 
zbor sodeluje pri odločanju o 
vprašanjih, ki zadevajo delavce 
in druge delovne ljudi v druž
benem delu.

Zbor krajevnih skupnosti je 
zbor delegatov delovnih ljudi 
in občanov v krajevni skupno
sti in sodeluje po odločanju o 
vprašanjih, ki so pomembna za 
delovne ljudi in občane v kra
jevni skupnosti.

Zbor občin republiške skup
ščine je zbor delegatov delov
nih ljudi in občanov v občinah 
in sodeluje pri odločanju o 
vprašanjih, ki imajo pomen za 
delovne ljudi v občinah.

Družbenopolitični zbor je 
zbor delegatov delovnih ljudi 
in občanov, organiziranih v 
družbenopolitične organizacije 
in sodeluje pri odločanju o 
vprašanjih uresničevanja, raz
voja in varstva z ustavo dolo
čenega socialističnega samo
upravnega sistema.

Posamezne pristojnosti zbo
rov so podrobneje določene v 
občinskih statutih oziroma v 
obeh ustavah pa tudi v skup
ščinskih poslovnikih.
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pod 1. zaslužek, jamski dodatek, nočno delo in dodatek za 
stalnost: za 182 ur mesečno;

pod 2. osebni dohodek z vsemi dodatki za dejansko opravljeno 
delo (brez letnih dopustov) in z državnimi prazniki: za dejansko 
opravljene delovne dni, ki jih je bilo v mesečnem povprečku 25.
TOZD 1. 2

din/mesec din/mesec
rudnik Hrastnik 
rudnik Trbovlje 
rudnik Zagorje 
separacija Trbovlje 
RGD 
ESD
GRAMAT
avtopark
RŠC
skupne strokovne službe 
SKUPAJ, povprečno ZPT

2.775,50 3.253,75
2.851,94 3.340,50
2.468,83 2.896,00
2.280,23 2.771,25
3.010,05 3.654,50
2.191,73 2.640,00
2.180,81 2.525,50
2.484,98 3.036,25
2.806,89 3.393,25
2.570,52 3.016,75
2.640,82 3.128,50

Roman Turnšek

SANACIJSKI UKREPI 
V ZASAVJU

Dne 26. aprila 1974, je potekal 
na izvršnem svetu SR Sloveni
je v organizaciji uprave za var
stvo okolja republiškega sekre
tariata za urbanizem, razgovor 
z obravnavo informacije o po
teku pripravljalnih del za iz
vedbo sanacije termoelektrarne 
Trbovlje. Ta informacija oziro
ma sanacija pa se nanaša na 
gradnjo dimnika, delno rekon
strukcijo TET I, gradnjo TET 
III, itd. ZPT je zastopal na tem 
razgovoru Jože Zorčič, inž., po
močnik generalnega direktorja.

Prispevki iz osebnih dohodkov delavcev in iz dohodka TOZD
v letu 1974

V uradnem listu naše republike 
št. 16 od 26. aprila 1974, je ob
javljen družbeni dogovor o os
novah programiranja nalog in 
oblikovanju sredstev za skup
no in splošno porabo v letu 
1974. Omenjeni družbeni dogo
vor so podpisali zastopniki iz
vršnega sveta, socialistične zve
ze delovnega ljudstva, zveze 
sindikatov, gospodarske zbor
nice, vseh občinskih skupščin 
Slovenije, izobraževalne skup
nosti, raziskovalne skupnosti, 
skupnosti za zaposlovanje, kul
turne skupnosti, telesnokultur- 
ne skupnosti, zveze skupnosti 
zdravstvenega varstva in zdrav
stvenega zavarovanja, republi
ške skupnosti otroškega var
stva in skupnosti pokojninske
ga in invalidskega zavarovanja, 
socialistične republike Sloveni
je. Na temelju tega dogovora so 
zastopniki TOZD podpisali na 
sedežu skupščin občin Hrast
nik, Trbovlje in Zagorje, v zad
njih dneh aprila 1974, samo
upravni sporazum v višini pri

spevnih stopenj za izvedbo pro
gramiranih nalog.

Že pred tem je bil sprejet za
kon, ki določa, iz katerih virov 
se financirajo poedine družbe
ne dejavnosti. Vira sta dva, in 
sicer:

1) neposredni bruto osebni 
dohodki delavcev,

2) dohodek temeljne organi
zacije združenega dela.

Osnove za izračun pa so raz
lične. Nekateri prispevki se ob
računajo od zneska bruto oseb
nih dohodkov; drugi od tistega 
popravljenega dohodka TOZD, 
od katerega se plača davek od 
dohodka TOZD in tretji od viši
ne poslovnega sklada TOZD oz. 
delovne organizacije.

Občini Hrastnik in Trbovlje 
imata predpisane, v končnem 
seštevku, iste prispevne stop
nje, ki se pa pri posameznih 
uporabnikih družbenih sred
stev razlikujejo glede na potre
be. Občina Zagorje pa ima zbir

ne prispevne stopnje višje, 
predvsem za temeljno izobra
ževalno skupnost. Različne 
stopnje prispevkov občin pred
stavljajo za delovno organizaci
jo, ki posluje na območju več 
občin, nepotrebno dodatno po
večanje administrativnega de
la in s tem tudi poslovnih stro
škov. Poleg tega pa tudi delavci 
TOZD na območju Zagorje, pla
čujejo višje prispevke, kot de
lavci na območju občin Hrast
nik in Trbovlje. Menim, da bi 
bilo potrebno, da bi revirski 
svet občin te neskladnosti od
pravil, kajti nikakor ne more 
biti sprejemljiva različna ob
davčitev osebnh dohodkov de
lavcev v isti delovni organiza
ciji, pa čeprav v različnih 
TOZD. To mnenje pa seveda ne 
velja za sprejete obveznosti ob
čanov po občinskih referendu
mih, ki jih plačujejo delavci v 
raznih občinah po različnih 
stopnjah in za katere TOZD in 
delovna organizacija niso nepo
sredno obvezane. Te obveznosti
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se odtegujejo delavcem direkt- sebnih dohodkov naslednje pri- 
no iz njihovega neto zaslužka, spevke za skupno in splošno 

Delavci plačujemo v letu 1974 porabo: 
neposredno iz svojih bruto o-

Občina
Hrastnik Trbovlje Zagorje

vse v %
Temeljna skupnost otroškega varstva
— redna dejavnost 0.77 0.525 0.69
— razširjena dejavnost — 0.52 —
Republiška skup. otroškega varstva 2.43 2.43 2.26
Temelj/na izobraževalna skupnost 4.79 4.369 5.70
Temeljna kulturna skupnost
— občina 0.50 0.452 0.47
— republika 0.18 0.18 0.14
Temeljna telesnokulturna skupnost 0.50 0.694 0.43
Zdravstveno zavarovanje 8.27 8.27 8.27
Pokojninsko invalidsko zavar. 11.48 11.48 11.48
Proračun občine 0.20 0.20 0.20

Skupaj 29.12 29.12 29.64

Če preračunamo navedene prispevne stopnje v odstotke od ne
to izplačanega OD, dobimo skupne prispevke v višini:
— Hrastnik in Trbovlje 41.08 0/°
— Zagorje 42.12 %

Temeljne organizacije združenega dela pa plačujejo iz doseže
nega dohodka, naslednje obveznosti:

1. od bruto osebnih dohodkov
— za zaposlovanje 0.20 °/°
— dodatni prispevek za zdravstveno zavarovanje

— za nesreče pri delu in poklicno obolenje 1.48 %
— za kritje izgube 0.52 0/°

— dodatni prispevek za beneficirano del. dobo
— 12/15 mesecev 5.20 “/o
— 12/16 mesecev 7.00%

2. od popravljenega dohodka, od katerega se plačuje
davek iz dohodka TOZD (davčna osnova)
— za republiško izobraževalno skupnost 8.14 %
— za znanost (raziskovalno skupnost) 1.80%

3. od poslovnega sklada (brez tujih virov in posojil)
— za izravnavo pokojnin

— TOZD osnovne dejavnost 0.35 %
— vse druge TOZD 1.35 %

Po številu je prispevkov več, 
kot jih je bilo lani, vendar pa 
je skupna prispevna stopnja iz 
osebnega dohodka nižja; v de
cembru 1973 je znašala 34,13 
od bruto oziroma 51,80 % od 
neto osebnih dohodkov.

Že v nekem članku v Srečno 
v letu 1973 sem opisal, kam mo
ramo nakazovati vse prispevke 
iz osebnega dohodka. Letos so 
prejemniki isti, to je posamez
ne prispevke moramo odvajati 
koristnikom v tistih občinah,

kjer imajo naši delavci stalno 
bivališče. Za vsako občino to
rej najmanj 7 plačilnih nalo
gov. V marcu smo odvedli pri
spevka na 72 občin. Če bi bili 
pri SDK zbirni računi prispev
kov, bi pri vsakem žiro računu 
predložili po 7 nalogov, to je za 
8 žiro računov skupno 56 pla
čilnih nalogov tako jih pa mo
ramo: 72 občin krat 7 nalogov 
= skupaj 504 naloge, se pravi 
devetkrat več. Opisani način 
obračunavanja in plačevanja 
prispevkov po sedežih občin, 
se nam administrativno delo 
silno poveča, to pa povzroča se
veda višje stroške, tako v oseb
nih dohodkih kot tudi materi
alne ( več različnih tiskovin in 
knjigovodskih kartic, višji ma
nipulativni stroški, SDK). Ome
niti pa moram, da tudi službi 
družbenega knjigovodstva tak
šen način obračuna ne ugaja. 
Glavna centrala SDK za Slove
nijo že dalj časa vodi akcijo, 
da bi se vrnili na prejšnji način 
odvajanja prispevkov, to je na 
zbirne račune, katere nato SDK 
sama enkrat mesečno izprazni 
z nakazili prispevkov končnim 
uporabnikom.

Pri izplačilu osebnih dohod
kov moramo delavce pismeno 
obvestiti, koliko prispevkov so 
iz svojih bruto osebnih dohod
kov plačali za skupno in sploš
no porabo. Zato so na izplačil
nem listku navedeni zneski bru
to osebnih dohodkov, skupni 
znesek prispevkov in čisto iz
plačilo.

Roman Turnšek

PROIZVODNJA PREMOGA 
V I. TROMESEČJU 1974

Vsi jugoslovanski premogov
niki so v I. tromesečju 1974, 
proizvedli skupno 8,634.468 ton 
premoga. Od te količine je bilo 
proizvedenega črnega premoga 
137.194 ton, rjavega premoga 
2 milijona 429.927 ton in ligni
ta 6,067.347 ton.
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Najpomembnejša investicijska dela in nabave
v letu 1974

Že naslov nam pove, da obrav
navamo najpomembnejša inve
sticijska dela TOZD v okviru 
ZPT. Najpomembnejša ne zato, 
ker bi jih bilo toliko, da bi bil 
problem vsa dela našteti, tem
več zato, ker jih je bilo toliko, 
da je bil problem izbrati tista 
najpomembnejša in jih vključi
ti v program investicij. Želja, 
oziroma potreb je bilo namreč 
toliko (za ca. 121,000.000 din), 
da jih tako glede na razpo
ložljiva finančna sredstva, ka
kor tudi na fizične možnosti, 
ne bi mogli izvesti niti v polo
vičnem obsegu.

Pr izboru del, ki jih je treba 
izvesti, je bilo odločilnega po
mena to, da morajo izbrana de
la pravočasno omogočiti na
daljnji nemoten potek proiz
vodnega procesa, tj. pridobiva
nja premoga. Med ta dela spa
da pravočasna izdelava odpiral
nih objektov na novih obzorih, 
odprava ugotovljenih ozkih grl, 
to je mest, ki ne dovoljujejo 
povečanega obsega proizvod
nje, uvedba sodobne tehnologi
je ter novih odkopnih metod.

Vse navedeno je potrebno 
obravnavati kompleksno oziro
ma na celotnem področju. 
Vsak člen v verigi proizvodne
ga procesa mora biti pravilno 
dimenzioniran, pa naj bo to na 
začetku ali na koncu procesa.

Ob upoštevanju te zahteve in 
razpoložljivih finančnih sred
stev, tako iz sredstev amortiza
cije kot tudi iz sredstev inve
sticijskega kredita, so najpo
membnejše izbrane investicije 
za leto 1974, v posameznih te
meljnih organizacijah združe
nega dela naslednje:

TOZD Rudnik Hrastnik
V jami Hrastnik bomo nadalje
vali z odpiralnimi deli na VIL 
obzoru proti vzhodu — perma- 
nizacija smerne proge in priče
li z izdelavo prečne proge na 
ordinati 5225 in vpadnika po 
dolomitu, ki bo povezoval zvez
ni obzor k. 235 in sedmi obzor 
k. 84, s čimer bo odpravljeno 
ozko grlo v transportu premo
ga, ki ga predstavlja izvoz po 
glavnem jašku v tej jami. Po

leg teh glavnih objektov, bomo 
delali tudi na izdelavi drugih 
manjših kot n. pr. predipnega 
bunkerja, obloma, trafo postaj, 
črpališča itd.

V jami Ojstro bomo nadalje
vali z delom na izdelavi jam
skih objektov, ki bodo služili 
povezavi jame Ojstro s Terezi
ja II. poljem rudnika Trbovlje. 
Dela na teh objektih so zaradi 
velikega pritoka vode iz dolo
mita, zelo otežkočena in ovira
na. Razen prečnika na V. obzo
ru, je predvidena tudi izdelava 
črpališča v dolomitu v bližini 
izdelanega transportnega vpad
nika.

Poleg navedenega bo potreb
no za te objekte nabaviti opre
mo, transporterje, kable, trans
formatorje, črpalke, cevovode, 
itd.

Velika investicijska postavka 
za rudnik Hrastnik je tudi na
bava samohodnega hidravlične
ga podporja.

Od zunanjih gradbenih ob
jektov so v ožji izbor prišli po 
nujnosti izgradnje, rekonstruk
cija RTP v gasilski dom, rekon
strukcija kamnoloma (predela
va sejalnih naprav in nova od- 
kopna metoda) in rekonstruk
cija toplovoda, za katerega pa 
še nimamo zbranih vseh finanč
nih sredstev.

TOZD Rudnik Trbovlje

Na rudniku Trbovlje bomo 
sredstva vložili v odpiranje po
lja VIL, polja Polaj in A+B po
lja. Iz investicijskega kredita 
bo nabavljeno samohodno hid
ravlično podporje in pridobi- 
valni stroj s pripadajočim tran
sporterjem. Razen tega bo na
bavljena še razna oprema. Naj
večje postavke predstavljajo 
suhi transformatorji, kabli in 
transporterji. Nabavljeno je bi
lo tudi razno pnevmatsko orod
je in zaščitna oprema.

»Samostrežba« v jami Ojstro, na podkopnem obzorju, pri jašku Ojstro 
TOZD rudnik Hrastnik. Tu so uskladiščeni samoreševalci. Rudi Žagar si 
pravkar izposoja samoreševalec.

Foto inž. T. Bregant
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TOZD Rudnik Zagorje
Vse napore in sredstva na tem 
rudniku bo potrebno vložiti v 
pospešeno odpiranje jame Kot- 
redež pod 6. obzorom. Predvi
den obseg del je tolikšen, da bo 
izgradnja trajala dalj časa in 
bo v letošnjem letu zgrajenih 
le del objektov, od katerih so 
najpomembnejši vpadnik V-77 
v severnem krilu, vpadnik V-6-8 
v južnem krilu, vpadnik V-75, 
razni prekopi tako v južnem 
kot v severnem krilu kadunje, 
polnišče na 6. obzoru in drugo.

Vzporedno z izdelavo rudar
skih gradbenih objektov bo po
trebno nabaviti opremo za 
vgraditev v te objekte in opre
mo za čela oziroma odkope, gu
mijaste transporterje, motala, 
vlečnice, samohodno podporje, 
črpalke, kable, transformatorje 
ter ostalo opremo in orodje 
(jamske vozičke, pnevmatsko 
orodje, stikala, ventilatorje, 
motala, itd.).

TOZD separacija in skupni 
prevoz Trbovlje
Amortizacijska sredstva bodo 
koriščena za pokrivanje stroš
kov za izdelavo bunkerja II za 
rovni premog, kar znaša preko 
polovice vseh razpoložljivih 
sredstev amortizacije. Ostanek 
sredstev bo porabljen delno za 
dokončanj,e bunkerja in naprav

za lokalno oddajo premoga, 
delno pa za nabavo najnujnej
še elektrostrojne opreme in o- 
rodja.

Sredstva iz investicijskega 
kredita, predvidena za nabavo 
troley lokomotiv in naprav za 
pranje drobnih vrst premoga
— usedalnih strojev, pa bodo 
previrminirana za plačilo naro
čenih jamskih vozičkov (500 ko
sov).

TOZD rudarska gradbena de
javnost — RGD
Manjši del sredstev iz amorti
zacije je predviden za zunanje 
gradnje, in sicer za odprta skla
dišča, priključek upravnih pro
storov RGD na toplovod in do
graditev dveh prostorov k u- 
pravnemu poslopju.

Ostala sredstva pa bodo po
rabljena za nabavo opreme in 
orodja potrebnega na gradbiš- 
cih m deloviščih.

TOZD elektrostrojna delavnica
— ESD
Sredstva iz amortizacije bodo 
v glavnem koriščena za nabavo 
delavniške strojne opreme za 
strojno in elektro delavnico, za 
rekonstrukcijo daljnovodov, 
RTF in usmerniških postaj ter 
nabavo — plačilo opreme za 
toplarno (diesel generator, me
rilne naprave).

TOZD proizvodnja gradbenega 
materiala — GRAMAT
Glede na to, da računamo na 
rekonstrukcijo opekarne, a- 
mortizacijskih sredstev nismo 
razdelili podrobneje, ker je več
ji del le-teh predviden za lastno 
udeležbo pri najetju kredita za 
rekonstrukcijo, manjši del pa 
za plačilo v letu 1973 naročene 
in v letu 1974 dobavljene opre
me.

TOZD avtopark
Del amortizacije bo porabljen 
za dograditev garažnih boksov, 
katerih gradnja je bila pričeta 
že v letu 1973. Ostanek bo po
rabljen za nabavo kamiona 
OM, buldožerja in viličarja.

TOZD rudarski šolski center 
— RŠC
Vsa razpoložljiva amortizacija 
v višini 116.000 din, je predvi
dena za nabavo opreme za šol
sko delavnico.

Skupne strokovne službe
Del razpoložljivih sredstev je 
predviden za postavitev lope za 
žago za paranje vrhačev, del za 
toplovod do plansko-analitske- 
ga sektorja, ostanek pa za pi
sarniške stroje in opremo.

Milan Bole, dipl. inž. rud.

Problematika delovišča RŠC v Lakonci

V polju Lakonca odkopava
mo ostanke Frančiška polja. 
Sloj išče je dokaj neregularno 
in zaradi pomanjkljivih starej
ših podatkov še precej nezna
no. Premog je v splošnem ne
koliko slabše komercialne ka
kovosti, z izjemo nekaj manj
ših ostankov komercialno zelo 
kakovostnega krovnega premo
ga. Ker sloj išče obdajajo stara 
dela, je le-to razmočeno. Metan 
in ostali plini se ne pojavljajo, 
zato je tudi jama okvalificira
na kot nemetanska. Slojišče le

ži v skrajnem jugozahodnem 
delu trboveljske jame, po povr
šini pa se razprostira od sav
skega obzorja na koti 226 m, 
do vhoda in glavnega iamskega 
ventilatorja na površini, kota 
336 m.

V območje jame Lakonca 
spadajo naslednji glavni jam
ski objekti:
— del savskega rova z dvoti- 
rom in polniščem na koti 226 
metrov,
— presipni navpični jašek 226

do 275, z zmogljivostjo 50 vo
zičkov,
— delno raziskana in priprav
ljena odkopna etaža na višini 
278 m,
— poševna presipna sipka 278 
do 293 metrov,
— odkopna etaža na višini 293 
metrov,
— zračilni dostavni nadkop 
290—302 m,
— vhodni vpadnik 305—336 
metrov.
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Sedaj odkopavamo premog 
na koti 203 m, okrog 40 m pod 
površino. Slepa široka čela so 
dolga okrog 30 m. Tudi krila 
oziroma glavne proge so pri
bližno enakih dolžin, ker puš
čamo steber zaradi obstoja pre
čne proge, ki bo dalj časa slu
žila svojemu namenu. Trenut
no čelo likvidiramo, drugo pa 
pripravljamo v bližini bolj se
verno. Premog na obeh mestih 
je srednje kakovosti in nekoli
ko razmočen, kar pa nas pri 
pridobivanju ne ovira dosti, 
ker se voda hitro izgubi v tla. 
Pač pa nam razmočena izkopni- 
na zablati transporterje, pa tu
di uskladiščiti, t. j. puščati v 
presipnih jaških, je ne smemo. 
Debelina plasti premoga v nad- 
kopnem delu na tej etaži se 
giblje od 1—3 m, tako da so 
pridobljene količine premoga 
iz nadkopnega dela, minimalne. 
Tako imamo zaradi kratkih 
kril veliko priprav v obliki 
prog in s tem pogoste pripra

ve novih in likvidacije starih 
čel.

Na čelih tesarimo kombini
rano tako, da ugrajujemo lese
ne stropnike prečno na smer 
sloja. Po sredi vsakega odstav
ka nato tesarimo železne strop- 
nice. Lesene stropnice in želez
ne stropnice podpiramo z jekle
nimi stojkami. Glede na drob
nozrnat, jalovinast in razmočen 
premog še ne nastopajo preve
liki pritiski.

Še severneje od omenjenih 
čel proti zahodu med koordina
tama —1100 in +600, raziskuje
mo in pripravljamo odkopno 
etažo na višini 294 m. Tu pred
videvamo izkop smernih prog 
v dolžini preko 100 m. Tudi tu 
imamo v severni leseni progi 
stara dela blizu 1 m nad stro
pom proge. Po starejših jamo- 
merskih podatkih, bomo s to 
pripravo prečkali nekaj starih 
prog in drugih objektov. Ako 
ta severni del ni bil odkopan, 
temveč samo raziskan oziroma, 
da so bili omenjeni stari objek

ti uporabljeni v druge namene, 
bomo na koncu teh prog razvi
li široko čelo 30 m dolžine. 
Predvidevamo, da se proti južni 
bodoči glavni progi, plast pre
moga v stropu veča oziroma, 
da ta južni, del slojišča sploh 
ni bil odkopan. V tem primeru 
bi se omenjene daljše razisko
valne in pripravljalne proge 
splačale. Predvsem pa bomo na 
tej višini prišli do točne kontu
re razsežnosti slojišča, kar nam 
bo omogočilo sistematično in 
ekonomično pripravo nižjih 
etaž, t. j. odkopne etaže na vi
šini 278 m in ene vmesne etaže.

To bi bila na kratko sedanja 
problematika eksploatacije po
lja Lakonca. Mogoče kasneje 
kaj več o ostalih pogojih dela, 
t. j. na primer o staležu, sto
ritvah, ocenjevanju učencev, 
delovnem času, poteh na delo, 
itd., ki tudi vplivajo na uresni
čitev orientacijskega letnega 
proizvodnega načrta v višini 
35.000 ton.

Bojan Štibernik

Izpolnjevanje delovnega načrta od 1.1. do 15. V. 1974
Proizvodnja premoga (ton)
TOZD načrtovano doseženo doseženo 

+ —
%

rudnik Hrastnik 254.344 239.497 — 14.847 94,2
rudnik Trbovlje 260.172 236.546 — 23.626 90,9
rudnik Zagorje 135.441 127.940 — 7.501 94,5
S kup a j 649.957 603.983 — 45.974 92,9
RŠC 14.430 7.267 — 7.163 50,4
ZPT 664.387 611.250 — 53.137 92,0
Proizvodnja gradbenega materiala
TOZD rudnik Hrastnik

letni načrt doseženo %

— betonarna H (kos) 92.200 38.388 41,6
— kamnolom H (nT) 24.000 5.292,5 22,1
TOZD GRAMAT
— opekarna T (enot)
— kamnolom T (m5)
TOZD Zagorje

7,300.000 3,145.333 43,1
35.000 6.756,5 19,3

— kamnolom Z (m1)
Storitve, ostala proizvodnja

162.000 55.770 34,4

TOZD RGD (din) 52,500.00 24,844.963,60 47,3
TOZD avtopark (t/km) — 1,970.827 —
TOZD ESD (ure) 321.080 138.584 43,2

Nevenka Plevnik

ČIŠČENJE MESTA

Na poziv predsednika občinske 
skupščine Trbovlje Janeza 
Ocepka, predsednika operativ
nega štaba za proslavo 50-letni- 
ce zloma Orjune Ivana Migliča 
in predsednika komisije za iz- 
gled mesta Ernesta Vodiška, 
inž., smo se tudi člani naše de
lovne skupnosti v posameznih 
TOZD in SSS, udeležili akcije 
za ureditev zunanjega izgleda 
mesta Trbovlje. Prvi del akcije 
je potekal pred prvim majem, 
drugi del pa pred prvim juni
jem t. 1. Vsi občani naj bi v tej 
akciji prispevali svoje pri čiš
čenju okolja v katerem delamo 
in v katerem živimo. Vsi gostje, 
ki nas bodo obiskali 1. junija 
1974 z udeležbo na proslavi 50. 
obletnice zloma Orjune, naj do
be lep in dober vtis o urejeno
sti mesta Trbovlje tudi v pogle
du čistoče, delovnih okolij in 
bivališč.
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TOZD avtoparb je dobila nove garaže
novitve OF, 27. aprila 1974. Ta 
dan je potekal tudi zbor delav
cev, na katerem je bila udelež
ba kar 80 %>. To dokazuje, da 
je kolektiv moralnopolitično 
na ustrezni višini. Zboru sta 
na željo kolektiva prisostvova
la tudi generalni direktor Al
bert Ivančič, dipl. inž. rud. in 
tehniški direktor Adolf Jermol, 
dipl. inž. rud.

Generalni direktor jp po uvo
dnem govoru tovariša Černija, 
predsednika zbora delavcev 
TOZD avtopark in tovariša Riš
ka, vodje TOZD avtopark, ori
sal orientacijo Zasavskih pre
mogovnikov in zaželel, da naj 
bi TOZD še v bodoče druga

drugi pomagale investirati tam, 
kjer je to smotrno in bi tako 
delovale v prid posameznika, 
posamezne TOZD in združene
ga podjetja. Kolektivu ja zaže
lel naj tudi v bodoče uspešno 
posluje, zaposluje kot šoferje, 
predvsem invalide ostalih 
TOZD in tako tudi na tem po
dročju pomaga reševati social
ne probleme.

Nove štiri garaže so bile na 
svečan način predane v upora
bo. Naša želja je, da naj bi bile 
čimvečkrat prazne, t. j. avto
mobili na delu, kar bi bilo po
roštvo, da bodo prevozne zmo
gljivosti res izkoriščene.

Alojz Riše k
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TOZD avtopark, je dobil štiri nove garažne bokse, ki so bili zgrajeni po
leg obstoječih garaž na Vodenski cesti 50 v Trbovljah.

Foto inž. F. Bregant

Iz zasedanj delavskega sveta ZPT

Znano je, da sta se pred tre
mi leti avtoparka ZPT v Trbov
ljah in Zagorju, združila v eno 
delovno enoto. Z združitvijo je 
prišlo do organizacijskih spre
memb in avtopark je pričel 
delovati kot samostojna delov
na enota ZPT. Z obnavljanjem 
vozil, nenehnim iskanjem pre
vozov, visoko delovno zavestjo 
kolektiva, skratka z maksimal
nim izkoriščanjem razpoložlji
vih prevoznih zmogljivosti, je 
enota z rentabilnim poslova
njem opravičila namen združit
ve. Pred dobrim letom pa smo 
pričeli z raziskavo tržišča, pred
vsem v Zasavju in ugotovili, da 
je možno to dejavnost razširiti. 
Tako smo obseg našega poslo
vanja nekoliko razširili.

Raziskave so pokazale, da na
ročniki iščejo za prevoze pred
vsem le težke kamione. Tako 
smo že lansko leto dobili 4 no
ve kamione znamke OM-260 C, 
z zmogljivostjo oziroma no
silnostjo po 17 ton. Za te kami
one pa je bilo potrebno nujno 
zgraditi nove garaže. Doseda
nje garaže tudi ne bi bile pri
merne, ker je treba v času po
pravil strojev dvigniti kabino, 
za to bi bile prenizke. Kaj po
menijo ogrevane garaže pa do
kazuje zadnja zima, saj z s kor a j 
nismo menjali zaganjačev, di
ferencialov in oljnih hladilni
kov, kar je pri garažiranju na 
prostem obvezni pojav.

Izdelavo garaž je prevzelo 
podjetje TRIMO iz Trebnjega 
ter TOZD GRAMAT ZPT. Izde
lane so po najnovejših predpi
sih. Celotna izgradnja je veljala 
okrog 64 milijonov S din. Inve
sticija je bila krita s sredstvi 
lastne amortizacije TOZD avto
park. Ker so garaže svetle, vi
soke in tla izdelana iz ustrezne
ga gradiva, bi lahko v določe
nih primerih ustrezale tudi raz
nim sindikalnim športnim ig
ram, saj bodo toplovodno ogre
vane, njihova skupna površina 
znaša 250 m2, brez vmesnih 
stebrov.

Svečana otvoritev garaž je 
bila na državni praznik usta

Dne 15. aprila 1974, je potekalo 
v sejni sobi skupnih strokov
nih služb ZPT, 4. zasedanje de
lavskega sveta ZPT. Na tem za
sedanju so delegati obravnava
li in sklepali o naslednjih zade
vah:

— na temelju odloka zvezne
ga izvršnega sveta, z dne 12. 4.

1974, je delavski svet ZPT spre
jel, z veljavnostjo od 15. 4. 1974 
dalje, nove cene premoga za 
posamezne vrste, tako za indu
strijo in široko porabo, kakor 
tudi za maloprodajo. Poseben 
sklep pa se je nanašal na pove
čanje cen premoga, ki ga do
bavljamo termoelektrarni Tr-
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bovl j e in toplarni Ljubljana s 
tem, da se naknadno doseže z 
elektrogospodarstvom Sloveni
je, sporazum o zvišanju cen na 
temelju zveznega odloka;

— strinjal se je z novimi ce
nami zidne opeke, ki jo proiz
vaja TOZD GRAMAT, in sicer 
na temelju odločbe zavoda SRS 
za cene, z dne 10. 4. 1974. Cene 
pa so stopile v veljavo nasled
nji dan po objavi v Uradnem 
listu SRS;

— sklenil je, da naj TOZD 
avtopark takoj pripravi pred
log za določitev novih cen za 
avtotransportne storitve s tem, 
da ga bo delavski svet obravna
val na naslednjem zasedanju;

— soglasno je odobril nakup 
200 izvodov knjige Vinka Trin- 
kausa, Velika stavka. To števi
lo knjig bo na podlagi staleža 
zaposlenih, razdelil vsem TOZD 
in SSS. Posebej pa so to knjigo 
naročile še posamezne TOZD in 
osnovne organizacije sindikata;

— odobril je 5-dnevno služ
beno potovanje v Francijo ge
neralnemu direktorju, tehniš
kemu direktorju in vodji ko
mercialnega sektorja, zaradi 
dogovarjanja o možnosti kre
ditiranja in uvedbe servisa za 
rudarsko opremo, ki jo nabav
ljajo ZPT pri firmi Societe Be- 
mes Marrel;

— v zvezi s problematiko le
tovanja v letošnjem letu, ki jo 
je sprožil predsednik konferen
ce sindikata delavcev rudarst
va in energetike ZPT, je skle
nil, da naj vse TOZD, ki so že 
sprejele svoj statut, v okviru 
svojih pristojnih odborov raz
pravljajo o pogojih letovanja v 
letu 1974, s posebnim ozirom 
na proučitev regresiranja leto
vanja za zaposlene. Sicer pa naj 
sistem regresiranja v letošnjem 
letu proučijo osnovne organi
zacije sindikata v vseh TOZD 
in SSS, glede na ponovne tež
nje nekaterih članov kolektiva, 
da naj bi bili vsi člani delovne 
skupnosti upravičeni na enak 
delež regresa.

Na 5. zasedanju delavskega 
sveta ZPT, dne 15. maja 1974, 
pa je le-ta razpravljal in skle
pal o naslednjih zadevah:

— potrdil je poročilo o pote
ku izvajanja sklepov, ki so bili 
sprejeti na 3. in 4. zasedanju;

— na znanje je sprejel poro
čilo generalnega direktorja, o 
rezultatih službenega potova
nja v Francijo, k firmi Bemes 
Marell, glede pospešitve dobav 
hidravličnega podporja in pri- 
dobivalnega stroja; posredova
nje je bilo uspešno;

— po obširni obrazložitvi, je 
sprejel na znanje poročilo o 
spremembi zaključnega računa 
ZPT za leto 1973. Po tej spre
membi oziroma sprejetih po
pravkih, je dana možnost, da 
ZPT razpolagajo s predvidenim 
skladom skupne porabe, ki je 
bil ustvarjen v preteklem letu;

— ZPT so zaprosili za najet
je kredita v višini blizu 15 mili
jonov din za modernizacijo, in 
sicer pri pristojnih republiških 
organih v Ljubljani. Strinjal se 
je s tem, da se predlog o raz
delitvi ostanka dohodka iz pre
teklega leta, daje v obravnavo 
vsem TOZD in SSS, pri čemer 
naj bi bili člani kolektiva ZPT 
udeleženi na enake zneske (npr. 
regresi, ipd.); soglašal pa je tu
di s tem, da se hkrati pokrijejo 
tudi obveznosti ZPT do družbe
nih skupnosti; temu ustrezno 
je bilo tudi pooblastilo general
nemu direktorju, za podpis po
godb;

— po obširni obrazložitvi in 
predhodno predloženemu gra
divu, je sprejel začasni gospo
darski načrt za leto 1974, za vse 
TOZD in SSS oziroma ZPT. 
Hkrati je odobril tudi sredstva 
za reprezentanco, reklamo in 
propagando, za delovno organi
zacijo;

— strinjal se je z vsebino pi
sma Zasavskih premogovnikov, 
naslovljenega na razne repub
liške organe, v katerih jih de
lavski svet ZPT seznanja s situ
acijo, ki bo nastala zavoljo 
predvidene izgube v letu 1974, 
v TOZD rudnik Zagorje;

— po obširni obrazložitvi po
sameznih določil statuta delov
ne organizacije in osvojenih 
pripombah, je na temelju skle
pov zborov delavcev vseh 
TOZD in SSS pri ZPT, razgla

sil nov statut delovne organiza
cije ZPT. Zbori delavcev so 
sprejeli ta statut v I. polovici 
maja 1974, z večino vseh zapo
slenih v vsaki TOZD in SSS;

— na temelju določil spreje
tega oziroma razglašenega sta
tuta delovne organizacije, je 
potrdil delegate, ki so jih izvo
lili delavski sveti vseh TOZD in 
SSS, v nove kolektivne izvršil
ne organe za mandatno dobo 
1974/76 ter izvolil predsednike 
teh organov — odborov;

— imenovana je bila petčlan
ska razpisna komisija za raz
pis vodilnih delovnih mest ge
neralnega direktorja, pomočni
ka generalnega direktorja in 
tehniškega direktorja;

— po krajši obrazložitvi je 
soglasno potrdil akcijski pro
gram delovne organizacije za 
leto 1974;

— po širši obzraložitvi je bil 
sprejet poslovnik o delu delav
skega sveta in kolektivnih izvr
šilnih organov delovne organi
zacije. Ta poslovnik je začasne
ga značaja in bi ga dopolnili 
potem, ko se bodo izčistila raz
na vprašanja, ki jjh je treba še 
podrobneje obdelati v poslov
niku. Ob tej priliki je delavski 
svet ZPT sklenil, da pristojne 
službe pripravljajo gradivo za 
seje delavskega sveta ZPT le za 
delegate in po tri izvode za 
ostale potrebe v TOZD in SSS;

— soglasno je potrdil pred
lagane spremembe pogodbe PZ 
Tehno-Impex in predlog nove 
pogodbe s poslovnim združe
njem energetike SRS, s spreje
timi pripombami ZPT;

— potrdil je poročilo o delu 
združenja premogovnikov Ju
goslavije;

— potrdil je nove cene za 
storitve TOZD avtopark. Upo
števal je obrazložitev delegaci
je TOZD avtopark, da delavski 
svet TOZD avtopark odstopa 
od svojega prvotnega predloga 
za določitev novih tarif tudi za 
prevoze deputatnega premoga, 
tako da ostanejo te tarife ne
spremenjene;

— potrdil je nove cene de- 
lavniškim storitvam, ki veljajo
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za vse elektro in strojne delav
nice v vseh TOZD pri ZPT;

— sprejel je spremembe in 
dopolnitve samoupravnega spo
razuma o osnovah in merilih za 
delitev dohodka in osebnih do
hodkov rudnikov Slovenije, v 
zvezi z usklajevanjem s sindi
kalno listo; hkrati je sklenil, da 
se članom delovne skupnosti 
ZPT s 1. 6. 1974 izdajo boni za 
malice, v vrednosti, ki jo dolo
čajo spremembe in dopolnitve 
predmetnega samoupravnega 
sporazuma;

— obravnaval je predlog za 
način regresiranja za letni do

pust v letu 1974. Ker na zase
danju niso bile vse delegacije 
v tem pogledu enotne, niti niso 
zbori delavcev v vseh TOZD in 
SSS bili enakega mišljenja, je 
treba izvesti usklajevanje, da 
bi dosegli podporo in soglasje 
za predlog, ki ga je pripravil 
izvršni odbor konference sindi
kata delavcev rudarstva in 
energetike ZPT, skupno s pred
sedniki odborov za družbeni 
standard v TOZD in SSS;

— imenoval je komisijo za 
ugotavljanje pravilnosti zasedb 
delovnih mest v skladu s siste
mizacijo delovnih mest samo

upravnega sporazuma o raz
deljevanju osebnih dohodkov 
TOZD in SSS. V komisiji so za
stopani predstavniki vseh 
TOZD in SSS;

— na znan j,e je sprejel infor
macijo o stališčih glede skup
nih izhodišč za tesnejše sodelo
vanje in povezovanje med ZPT 
in TE Trbovlje. V akcijski od
bor je imenoval, poleg sedanjih 
članov, še generalnega direk
torja, pomočnika generalnega 
direktorja in tehniškega direk
torja ZPT.

T. L.

PREGLED ČLANOV KOLEKTIVNIH IZVRŠILNIH ORGANOV ODBOROV ZPT, V DOBI 1974/76

TOZD Poslovni odbor Odbor za kadrovsko 
politiko in soc. varstvo

Odbor za družbeni 
standard

RH Kušar Branko Ostojič Dušan Debelak Lado
RT Hvala Franc Holešek Ivan Glas Silvo
RZ Zorko Ivan 3. Resnik Vlado Čič Jože
Sep. Forte Ivan Karamarkovič D. Kantužar Rado
RGD Kljuke! j Ivan Vizavišek Franc Mrak Anton
ESD Cesar Anton Miglič Jože Čož Franc
GRAMAT Kralj Anton Sušnik Ivan Žibert Anton
Avtopark Robek Karel Guna Janez Bizjak Rudi
RŠC Lipovšek Milan Omahne Jože Podlesnik Miha
SSS Butkovič Stane Denovnik Stane Štern Robert

Predsedniki:
Kušar Branko Resnik Vlado Glas Silvo

TOZD Odbor za inform., 
tisk in pr.

Odbor za izume 
in racionalizacije Odbor za SLO

RH Kirič Jože Rebernik Leopold Paučnik Alojz
RT Kralj Martin Kralj Viktor Ušeničnik M.
RZ Hančič Anton Hočevar Matjaž Ozbič Rado
Sep. Štern Vinko Švajger Zdravko Grahek Leopold
RGD Zupan Ivo Borišek Drago Klenovšek S.
ESD Frece Leooold Gosak Franc Skrinar Jože
GRAMAT Kavšek Milica Kolander Lado Golob Miro
Avtopark Opresnik Leopold Bajda Albin Kišek Alojz
RŠC Garantini Vlado Ačlcun Beno Oberžan Janez
SSS Plevnik Nevenka Herman Jože Ivančič Albert

Zorčič Jože
Kuhar Vili

Svet ZK 
KOSIRE

Medvešek Rajnko
Vovk Ivan

Predsedniki:
Garantini Vlado Rebernik Leopold Ivančič Albert
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Pregled
občinskih vodstev družbenopo
litičnih organizacij.

Družbenopolitične organiza
cije na področju občin Hrast
nik, Trbovlje in Zagorje, vodi
jo naslednji tovariši:
Hrastnik
sekretar komiteja občinske 
konference ZK — Samo Logar;
predsednik občinske konferen
ce SZDL —- Viktor Malovrh;
predsednik občinskega sindi
kalnega sveta — Albin Žibret;
sekretar komiteja občinske 
ZMS — Ivo Trbovc.
Trbovlje
sekretar komiteja občinske 
konference ZK —Franc Grešak;
predsednik občinske konferen
ce SZDL — Albin Hauptman;
predsednik občinskega sindi
kalnega sveta — Vinko Kovačič;
sekretar občinske konference 
ZMS — Ado Brečko;
sekretar revirskega komiteja 
ZK — Miloš Prosenc.
Zagorje
sekretar komiteja občinske 
konference ZK — Emil Štern;
predsednik občinske konferen
ce SZDL — Vinko Kramar;
predsednik občinskega sindi
kalnega sveta — Niko Šiles;
sekretar občinske konference 
ZMS — Marjan Palčič, začasno 
Drago Butja.

Nova
občinska vodstva 

v Zasavju
Na prvih sejah novoizvolje
nih občinskih skupščin, ki so 
bile 29. aprila 1974, so bila iz
voljena nova občinska vodstva 
po vsej Sloveniji. Na ta dan so 
potekale po vsej republiki prve 
seje zborov združenega dela,

zborov krajevnih skupnosti in 
družbenopolitičnih zborov no
vih delegatskih občinskih skup
ščin. S tem se je obrnil nov 
list v razvoju skupščinskega si
stema pri nas. Na teh sejah so 
izvolili tudi svoje prve občin
ske izvršne svete in opravili še 
druge volilne naloge.

V treh zasavskih občinah 
Hrastnik, Trbovlje in Zagorje, 
so bili izvoljeni v nova občin
ska vodstva naslednji tovariši 
oziroma tovarišice:

predsednik občinske skupščine

Hrastnik 
Milinovič Branko
Trbovlje 
Ocepek Janez
Zagorje 
Kolenc Dušan

podpredsednik občinske skup
ščine

Hrastnik 
Zorčič Jože
Trbovlje 
Pirnar Slava 
Lindič Lado
Zagorje 
Flisek Bogdan 
Peterlin Drago

predsednik zbora združenega 
dela

Hrastnik 
Halcer Robert
Trbovlje 
Poglajen Jože
Zagorje 
Polc Drago

podpredsednik zbora 
združenega dela
Trbovlje
Suhodolčan Franc

predsednik zbora krajevnih 
skupnosti

Hrastnik 
Vezovišek Fani
Trbovlje 
Sotler Drago
Zagorje 
Medija Jože

podpredsednik zbora krajevnih 
skupnosti

Trbovlje 
Pukmajster Mila
predsednik družbenopolitičnega 
zbora

Hrastnik 
Venko Janez 
Trbovlje 
Trentelj Ivo
Zagorje 
Božič Polda

podpredsednik 
družbenopolitičnega zbora
Trbovlje 
Kovač Pavle

predsednik izvršnega sveta

Hrastnik 
Martinšek Franci
Trbovlje 
Krevl Jože
Zagorje 
Čebin Anton

Rudarstvo 
doma in po svetu
DEFICITNO FRANCOSKO 
PREMOGOVNIŠTVO 
V LETU 1973

Kljub nazadovanju proizvod
nje v preteklem letu, je dose
gel finančni deficit francoskih 
premogovnikov 2,1 mlrd. fr., 
napram 1,8 mlrd. fr. v predhod
nem letu. Da bi postali najpo
membnejši premogovniki ren
tabilni, bi se morale cene po
večati za 60 do 80 °/o, če pa bi 
hotela celotna panoga doseči 
ravnotežje, bi se morale cene 
povečati celo za 200 %>. Fran
coska proizvodnja premoga se 
je znižala od 55,3 milij. ton v 
letu 1962 na 40,6 milj. ton v 
letu 1970 in na 27,1 milij. ton 
v letu 1973. Uvoz premoga se je 
povečal od 16,5 milij. ton na 
17,6 milij. ton oziroma na 18,5 
milijonov ton v ustreznih letih.
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KORAK BLIŽJE SVETU
Generalni direktor rudarsko- 
energetsko industrijskega kom
binata Kolubara Milan Miletič, 
je gospodarskemu časopisu 
Privredni pregled, v intervjuju 
povedal nekaj iz življenja in na
predka kombinata Kolubara. 
Član združenega elektrogospo
darskega podj/etja Srbije, kom
binat Kolubara, spada brez na
daljnjega v energetski kolos. 
Mnogi načrti tega kolektiva 
predstavljajo resničnost, ki jo 
lahko že jutri potrdimo. Čas 
premoga se ponovno vrača. Ko- 
lubarski in tamnavski lignit pa 
pomeni veliko prelomnico za 
cel kraj. Dejal je, da je sedanja 
Kolubara ustvarjena z delom 
več tisoč delavcev. Razvijala se 
je počasi, ob občasnih zadrž
kih. Krepila se je Kolubara, 
krepilo pa se je istočasno tudi 
združeno elektrogospodarsko 
podjetje Srbije, oblikoval pa 
se je energetski potencial ne
precenljive vrednosti.

Letošnji proizvodni načrt 
predvideva proizvodnjo v višini 
okrog 7 milijonov ton lignita. 
Če bo potrebno, ga bodo proiz
vedli še več. Poleg TE Obreno- 
vac in TE Kolubara, je mnogo 
tudi drugih porabnikov kolu- 
barskega premoga. V načrtu 
imajo zgraditev nove termocen- 
trale 110 MW. Z deli bodo pri
čeli jeseni, oprema pa bo iz Če- 
hoslovaške. Do leta 1977 bodo 
z deli končali. Takrat bo TE 
Kolubara imela skupno moč 
275 MW. Na novem polju Tam- 
nava računajo, da bodo že v 
letu 1980 s površinskim eksplo- 
atiranjem pridobili okrog 3 mi
lijone ton lignita, že pet let ka
sneje pa bo znašala proizvod
nja do 25 milijonov ton letno. 
Sredi naslednjega desetletja bi 
kombinat Kolubara lahko za
gotovil okrog 35 do 40 milijo
nov ton lignita. Do uresničitve 
teh načrtov pa je le še 11 do 12 
let. Sedanjo zmogljivost separa
cije bodo razširili od 600 na 
2600 ton/uro. Omembe vredna 
je tudi nova toplarna. Računa
jo tudi na nove delovne moči, 
tako da bi jih zaposlovali v na
slednjih letih skupno 9000. Za
radi avtomatizacije marsikate
rega procesa bodo stroji mar-

sikod zamenjali človeka. V na
črtu imajo tudi razviti industri
jo nekovin, zgraditi tovarno 
mineralnih gnojil na temelju 
svojega lignita in urediti kovin
sko predelovalni obrat. V načr
tu imajo tudi, da bi zgradili 
»tovarno« mineralne vode v Ru- 
dovcih. Na koncu je tovariš Mi
letič še dejal, »konec je klasič
nega rudarja, katerega lika se 
s hvaležnostjo spominjamo kot 
pionirja vsega, kar smo že sto
rili«.

NUJNA JE POPOLNA
MEHANIZIRANOST
PREMOGOVNIKOV

V gospodarskem vestniku je bil 
objavljen daljši prispevek N. 
Žužka, pod naslovom: pomanj
kanje rudarjev terja popolno 
mehaniziranost premogovni
kov. Pisec piše, da sedanje teh
niške zmogljivosti v 43 aktiv
nih jugoslovanskih premogov
nikih, omogočajo proizvodnjo 
največ okrog 38 milijonov ton 
premoga letno. Pri tem pa je 
proizvodnja skoncentrirana le 
v 7 večjih premogovnikih z 
zmogljivostjo nad milijon ton, 
ki razpolaga s skupnimi zmog
ljivostmi za proizvodnjo okrog 
30 milijonov ton premoga.

Dosežena proizvodnja je bila 
v preteklih letih nižja, proiz
vodne možnosti niso bile zado
voljivo izkoriščene. Proizvod
nja premoga je znašala v letu 
1973 skupno 32,5 milijonov ton, 
letos pa naj bi znašala po pred
videvanjih okrog 35 milijonov 
ton. Razlogov za nezadovoljivo 
gibanje proizvodnje premoga 
je več. Med poglavitnimi pa so: 
pomanjkljive in nezadostne na
ložbe v modernizacijo premo
govnikov v prejšnjih letih, kar 
je predvsem posledica zaposta
vljanja premogovništva v ko
rist naftnega gospodarstva, da
lje zakasnitve v izgradnji ter
moelektrarn, neenakomerno iz
koriščanje zmogljivosti premo
govnikov in fluktuacija delovne 
sile, kot posledica nihajoče po
rabe premoga in s tem poveza
nost nizke akumulativnosti 
premogovnikov, neustrezna in

pomanjkljiva povezanost pre
mogovništva z elektrogospodar
stvom, neprimerna politika cen 
energetskih surovin in premo
ga še posebej ter vrsta drugih 
vzrokov, ki bolj ali manj odlo
čilno vplivajo na stagnacijo in 
na uravnovešenost proizvodnje 
premoga v državi.

Posledice tega stanja se kri
tično kažejo v zelo slabi oskr
bljenosti domačega trga, z vse
mi vrstami premoga v letoš
njem letu, očitno pa je tudi. da 
bo pomanjkanje premoga dol
gotrajnejše. Mehaniziranje pre
mogovnikov pa je, kot vemo, 
osnovni pogoj za doseganje več
je proizvodnje premoga, toliko 
bolj, ker vsepovsod v premo
govništvu primanjkuje delav
cev. Pomanjkanje delovne sile 
je danes poglavitna ovira pri 
doseganju načrtovane proizvod
nje premoga domala v vseh 
premogovnikih.

PROGRAM OŽIVITVE 
EVROPSKE PREMOGOVNE 
INDUSTRIJE

Proizvajalci premoga v EGS so 
sprejeli program obnovitve 
premogovne industrije, katere
ga izvedba naj bi zmanjšala od
visnost EGS od uvoza nafte. 
Program vsebuje 5 poglavitnih 
točk. Sedanja proizvodnja pre
moga v EGS naj bi ostala na 
sedanji ravni ali pa bi jo celo 
povečali. Zagotoviti je potreb
no dovolj delovne sile za pre
mogovništvo, poudariti pa je 
tudi vlogo premoga kot ener
getskega vira ter kot surovine 
za jeklarsko industrijo. Cene 
premoga naj bi se oblikovale 
tržno, kar bi omogočilo samo- 
investiranje premogovne indu
strije. Končno naj bi pospešen 
raziskovalni program omogočil 
nove načine uporabe premoga. 
Evropska gospodarska skup
nost je v 60 Ve odvisna od uvo
za energetskih goriv. Med leti 
1957 in 1973 je bilo opuščenih 
za letnih 180 milijonov ton 
zmogljivosti premogovnikov 
oziroma več kot polovica seda
njih zmogljivosti v EGS, ki do
segajo 270 milijonov ton.
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ODPISANI PREMOG REŠUJE 
ELEKTRIKO

Premogovniki, ki smo jih pred 
časom začeli ukinjati, v seda
njem trenutku krepko blažijo 
pomanjkanje premoga ter s 
tem tudi električne energije in 
jih zato še ne bi kazalo ukinja
ti, pač pa celo opraviti nove ra
ziskave ležišč.

Energetska kriza, ki je lani 
zelo močno pritisnila slovensko 
gospodarstvo in druge potroš
nike energijp, je spodbudila vr
sto ukrepov, s katerimi so od
govorni družbenopolitični or
gani skušali omejiti nesmotrno 
porabo energije. Dolgoročne us
meritve so zdaj znane, prav ta
ko je tudi jasno, da ne more
mo računati na kaj drugega, 
kot vedno hujšo krizo, vse dot
lej, dokler ne bomo zgradili no
vih virov. Ena od zamisli, ka
ko naj bi reševali zadrego v ča
su izgradnje novih elektrarn je 
tudi v tem, da je do skrajnih 
meja treba povečati izkop pre
moga v slovenskih premogov
nikih in to ne le v tistih, ki smo 
jih pred časom označili kot per
spektivne rudnike, pač pa tudi 
v tistih, ki smo jih že odpisali 
in so v njih postopoma zmanj
ševali izkop. Takšno je najno
vejše mnenje mnogih, ki delu
jejo v različnih zborničnih or
ganih, svetih itd.

PROIZVODNJA PREMOGA 
V I. TRIMESEČJU 1974

Trimesečna bilanca jugoslovan
skih premogovnikov, le relativ
no zadovoljuje. V razdobju 
januar—marec 1974 so jugo
slovanski premogovniki proiz
vedli skupno 8,634.000 ton pre
moga vseh vrst. V primerjavi 
z enakim razdobjem leta 1973, 
je letošnja proizvodnja premo
ga v I. trimesečju 1974 večja 
za 424.000 ton oziroma za 5,2 
procenta. Od celokupne količi
ne proizvedenega premoga je 
6,067.000 ton lignita. Oskrba s 
premogom je bila spričo blage 
zime in zgodnje pomladi raz
meroma zadovoljiva. Pač pa se 
premoga manj porabi zaradi 
remontov termoelektrarn. Na

črtovalci računajo, da bo zna
šala letošnja proizvodnja pre
moga v Jugoslaviji okrog 35 
milijonov ton.

SVET ZA ENERGETIKO 
JE RAZPRAVLJAL

V prvi polovici aprila 1.1. je 
potekala na gospodarski zbor
nici Slovenije, seja sveta za e- 
nergetiko. Na tej seji so raz
pravljali o aktualni problema
tiki premogovništva, o gradit
vi energetskih objektov na pod
lagi sprejetih zakonov v razdob
ju 1965—1970, štipendiranju 
in problematiki kadrov na pod
ročju energetike, problematike 
oskrbe široke porabe lignita iz 
rudnika lignita Velenje in dru
go. Pri obravnavanju proble
matike premogovništva so pred
vsem govorili o občutnem po
večanju cen ključnih vrst ma
teriala (jamski les, železno pod- 
porje, tid.), kar je povzročilo, 
da je bilo treba z akumulacijo 
pokriti vse povečane material
ne stroške. Svet je sprejel več 
sklepov pri tej točki, katerih 
uresničitev naj omogoči izbolj
šanje finančnega položaja slo
venskih premogovnikov (cene 
nasploh, s posebnim oziroma 
na cene premoga za elektrogo
spodarstvo, izvajanje razvojnih 
programov, modernizacijo pre
mogovnikov, investicijske pot
rebe, itd.).

POSEBNA VLOGA PREMOGA
V ENERGETSKEM 
PROGRAMU ZDA

Ministrstvo za notranje zade
ve ZDA, je predložilo petletni 
program razvoja energetskih 
virov, s posebnim poudarkom 
na razvoju vloge premoga kot 
vira energije. V ta program bo
do vložili 3 do 5 milijard do
larjev, celotni petletni program 
razvoja energetike pa naj bi 
stal 10 milijard dolarjev. S tem 
programom naj bi ZDA dosegle 
tako proizvodnjo energije, ki 
bi pokrivala vse zahteve leta 
1980. Okoli 48,5 % celotne vso
te je namenjeno raziskovanju 
predelave premoga v nafto in 
plin. Za raziskovanje uporabe

nafte in naravnega plina je 
predvideno 9 ti/o celotne vsote, 
za konservacijo energije pa 5 
procentov, medtem, ko bodo 
ostala sredstva porabljena za 
raziskovalne naloge na področ
ju oljnih škriljavcev, razvoju 
geotermične energije ter razis
kovanju glede shranjevanja in 
prenosa energije.

VIŠJE CENE SOVJETSKEGA 
PREMOGA

Japonski proizvjalci jekla 
so pristali na novo ceno pre
moga za koksiranje, ki ga uva
žajo iz Sovjetske zveze. Do se
daj so japonski proizvajalci je
kla kupovali premog za koksi
ranje po okoli 20 dolarjev, se
daj pa znaša cena več kot 30 
dolarjev za tono. Do velikega 
skoka cen premoga je prišlo za
radi pomanjkanja premoga za 
koksiranje na celem svetu.

ZMANJŠANJE BELGIJSKE 
PROIZVODNJE PREMOGA
V LETU 1973

V letu 1973 se je pridobiva
nje premoga v Belgiji zmanjša
lo za 15 °/o. Skupna proizvodnja 
je dosegla 8,84 milijonov ton 
napram 10,50 milijonov ton v 
letu 1972. Konec leta so rezer
ve premoga s 194,500 tonami 
dosegle najnižjo raven od leta 
1956 .dalje.

ZAHODNONEMŠKI 
PREMOGOVNIKI 
V LETU 1973

Celotna poraba premoga v 
ZRN, se je v letu 1973 poveča
la za 5 %, na 106 milijonov ton. 
Promet premogovnikov se je 
povečal na 9,05 milijard DM 
(39.251 DM na zaposlenega), če
prav se je proti koncu leta šte
vilo zaposlenih v tej panogi 
znižalo za 7,3 %, na 204.500 o- 
seb.
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SUBVENCIONIRANJE
PREMOGOVNIKOV
V VELIKI BRITANIJI

Britanska proizvodnja pre
moga naj bi v naslednjih 10 le
tih obdržala dosedanjo raven 
130 milijonov ton ali pa se celo 
povečala na 150 milijonov ton.
V ta namen bo drža\'a adobrila 
premogovnikom subvencijo v 
višini 400 milj. funt šterlingov.

V nekaj vrstah
NOV IZVRŠNI SVET 
SR SLOVENIJE

Delegati novoizvoljene skup
ščine SR Slovenije so 9. maja 
1974 na svojem prvem skupnem 
zasedanju vseh zborov, izvolili 
nov izvršni svet SR Slovenije. 
Za predsednika je bil izvoljen 
Andrej Marinč, za podpredsed
nike Rudi Čačinovič, Zvone 
Dragan in dr. Avguštin Lah ter 
za člane izvršnega sveta Mihael 
Butara, dr. Anton Fazarinc, 
Jože Florjančič, Pavel Gantar, 
Miran Goslar, Vladimir Kle
menčič, Marjan Lenarčič, Bo
ris Mikoš, Jože Novinšek, Mar
jan Orožen, Drago Petrovič, Bo
jan Škrk, Miloš Šulin, Franjo 
Turk, Ela Ulrih in Milovan Zi
dar.

Miroslav Goslar bo predsed
nik koordinacijske komisije za 
gospodarske dejavnosti, Vladi
mir Klemenčič pa predstavnik 
sveta za družbenopolitična in 
ustavna vprašanja.

PODPISOVANJE
SAMOUPRAVNIH
SPORAZUMOV

Koncem aprila t. 1. so posame
zni pooblaščeni delegati iz vseh 
TOZD in SSS ZPT, podpisali 
samoupravne sporazume o fi- 
nanciranj|u skupne porabe na 
področju družbenih dejavnosti 
v letu 1974. Tako so podpisali 
samoupravne sporazume za fi

nanciranje otroškega varstva, 
izobraževanja, kulture, telesne 
kulture, znanosti, zdravstvene
ga varstva in zavarovanja ter 
pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja. Dne 25. aprila 
1974 so na občinski skupščini 
Trbovlje podpisali sporazume: 
Franc Šipek za TOZD rudnik 
Trbovlje, Ivan Kobav za TOZD 
separacija, Ivan Zupan za TOZD 
RGD, Anton Cesar za TOZD 
ESD, Drago Cizej za TOZD 
GRAMAT, Alojz Kišek za TOZD 
avtopark in Jože Zorčič, inž. za 
skupne strokovne službe. Dne 
29. aprila t. 1. pa sta na občini 
Zagorje podpisala te sporazu
me Ivan Plahuta za TOZD rud
nik Zagorje in Janez Oberžan 
za TOZD RŠC. Dne 30. aprila 
1974 pa je podpisal na občini 
Hrastnik samoupravne spora
zume Jože Urh, v imenu TOZD 
rudnik Hrastnik. S tem podpi
sovanjem pooblaščenih pred
stavnikov TOZD in SSS ter dru
gih delovnih organizacij, druž
benopolitičnih organizacij,, dru
štev itd., so stopili v veljavo 
podpisani samoupravni spora
zumi za letošnje leto.

Kako daleč so 
v tovarni 
plinobetona 
Kisovec?
Tovarna plinobetona Kisovec 
(TPK) v ustanavljanju, je bila 
ustanovljena 28. 12. 1973, s pod
pisom akta o ustanovitvi. Usta
novilo jo je 13 organizacij 
združenega dela s področja Za
gorja, Trbovelj in Ljubljane. 
Predvidevajo, da bodo vsi usta
novitelji vplačali lastno ude
ležbo v višini 2,050 milijarde 
S din. Dotacija sklada skupnih 
rezerv občine Zagorje znaša 
200 milijonov, dotacija sklada 
za pospeševanje gospodarstva

in drugih dejavnosti v občini 
Zagorje ob Savi pa 60 milijo
nov S din, skupaj torej 260 mi
lijonov S din. Ta znesek se upo- 
rabljea za pokrivanje osebnih 
dohodkov zaposlenih in za dru
ge stroške, kakor tudi za naba
vo osnovnih sredstev. Sklep o 
vpisu v sodni register je TPK 
prejela 27. 2. 1974.

V tem času so uredili pisar
niške prostore v prostorih avto- 
parka TOZD rudnik Zagorje. 
Od konca februarja dalje se je 
v prenovljene pisarniške' pro
store vselila skupina štirih so
delavcev, računajo pa, da bodo 
s 1. majem imeli zasedenih 
vseh 8 predvidenih delovnih 
mest. Med tem časom je skupi
na urejala najrazličnejša vpra
šanja v zvezi z zbiranjem do
datne dokumentacije k investi
cijskemu programu in drugo 
gradivo. Tako v pogledu zago
tovitve surovin, kakor tudi 
sredstev. Pred koncem junija 
t.l. pa bo TPK v ustanavljanju 
zvedela za dokončno stališče 
Ljubljanske banke in sklada 
skupnih rezerv glede finančne 
konstrukcije celotne investici
je. Dne 7. 3. 1974, je bil objav
ljen razpis o javnem zbiranju 
ponudb za dobavo opreme za 
proizvodnjo armiranih in near- 
miranih izdelkov iz plinobeto
na. Opravljena je bila tudi že 
predlokacijska razprava, sedaj 
pa zbirajo dokumentacijo za iz
dajo lokacijskega dovoljenja. 
Svet TPK je sprejel statut pod
jetja, pravilnik o delitvi oseb
nih dohodkov ter sklepe o pri
stopu k samoupravnemu spo
razumu in določitvi amortiza
cijskih stopenj. V maju 1974, 
so bili pripravljeni za obravna
vo samoupravni sporazum o 
medsebojnih razmerjih delav
cev pri TPK v ustanavljanju in 
sistemizacija delovnih mest. V 
izdelavi pa imajo pravilnik o 
uporabi skladov skupne porabe 
ter pravilnik o knjigovodski 
evidenci. Ustanovili so osnovno 
organizacijo ZK, pripravljajo 
pa tudi ustanovitev osnovne or
ganizacije sindikata.

Začasni izvršilni organ TPK 
v ustanavljanju je Pavle Kovač, 
dipl. inž. rud.
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Priznanja OF 
so prejeli
Dne 26. aprila 1974, so na pro
slavi ob dnevu ustanovitve OF 
in praznika dela v gledališki 
dvorani delavskega doma v Tr
bovljah, prejeli letošnja pri
znanja OF, naslednji občani: 
Rado Češnovar, Tone Sterniša, 
Božo Eberlinc, Ivo Sluga, Jože 
Knez, Valerija Omahne, Ivo 
Miglič, Mirko Pirnaver in Vili 
Detela. Priznanja jim je pode
lil Alojz Kočar, predsednik ži
rije za podelitev občinskih pri
znanj OF pri občinski konfe
renci SZDL Trbovlje. Isti dan 
pa je prejel v Ljubljani repub
liško priznanje OF Pavle Ko
vač iz Trbovelj.

V soboto, dne 13. 4. 1974, je bi
la na stari separaciji delovna 
akcija, v kateri je sodelovalo 
20 mladincev aktiva mladih 
delavcev TOZD separacija.

S to akcijo smo začeli izvaja
ti naš delovni program, ki smo 
ga sprejeli na ustanovni konfe
renci aktiva mladih delavcev — 
TOZD separacije, kajti le tako 
bomo lahko uresničili naše že
lje in naloge.

Akcija je potekala v dobrem 
vzdušju in delo smo opravili 
tako kot je treba. Nekaj mla
dincev je ostalo iz nočne izme
ne, drugi pa so prišli kot na 
svoje redno sobotno delo. Že 
takoj v začetku se je pokazalo, 
da imamo mladi veliko zanima
nje do takšnih akcij. Akcija je 
uspela in bomo imeli v bodo
če še več veselja do dela in 
akcij, ki jih bomo še organizi
rali.

Mnogo je takšnega dela na 
separaciji, ki bi ga lahko opra
vile roke mladih in s tem bi 
pripomogli k večjemu uspehu 
in napredku delovne organiza
cije.

Mirko PIRNAVER iz TOZD rudnik 
Trbovlje, prejemnik letošnjega ob
činskega priznanja OF.

Pri nas, v TOZD separacija, 
je delo mladih zadnja leta za
mrlo. Sedaj se moramo mladi 
potruditi, da se to ne bo več 
zgodilo, saj smo prvi, ki smo 
organizirali delovno akcijo in 
s tem moramo izzvati tudi dru
ge aktive mladih delavcev, da 
se lotijo kaj podobnega. Mladi 
moramo biti med seboj poveza
ni in se zavedati vseh dolžnosti 
ter pravic do delovne organiza
cije. S takšnimi in podobnimi 
'akcijami bomo tudi mi nekaj 
pridobili, saj imamo dovolj 
možnosti. Prvič nas je bilo 
dvajset, drugič pa nas bo še 
več. Mislimo pa, da je od 57 
mladih delavcev 20 mladincev 
še premalo in ne smemo dopu
stiti, da nas bo še manj, ampak 
več.

Na koncu bi še omenil, da 
imamo v programu tudi ek
skurzije v nekatere druge de
lovne organizacije ter srečanja 
z njihovimi aktivi mladih. Tudi 
z mladinci drugih tovarn se 
moramo povezovati in utrjeva
ti naše prijateljstvo.

Metod Lavrini

Rudarska godba 
Hrastnik
ob 120-letnici obstoja 
in 30 let odhoda godbe 
v NOB
Misel, ki se je porodila o u- 
stanovitvi godbe v Hrastniku, 
sega globoko nazaj v prejšnje 
stoletje. Leto ustanovitve in 
imenovanje godbe, izvira iz le
ta 1853. Takrat je dobila svoje 
ime ■— Rudarska godba. Ob 
ustanovitvi je štela 12 godbeni
kov, imela pa je že svojega ka
pelnika Jerneja Puncerja.

V prvih letih je godba igrala 
samo koračnice in plesne melo
dije ter na pogrebih umrlih ru
darjev. Z razvojem napredne 
miselnosti in delavskega giba
nja, pa je godba dobila funkci
jo, ki si jo je pridobila, ko je 
začela igrati na proslavah
1. maja in raznih manifestaci
jah in je tako podžigala hrast- 
niški proletariat k uporu pro
ti nasilju in v borbi za človeške 
pravice. To pripadnost in pove
zanost z delavskim razredom, 
je godba vedno čutila in gojila, 
zato je postala tudi pomemben 
družbenopolitični dejavnik do 
druge svetovne vojne.

Višek zavesti svojega kultur
nega, predvsem pa političnega 
poslanstva, pa je godba doka
zala pred 30. leti, v času oku
pacije leta 1944, ko je kolektiv
no odšla v partizane. S seboj 
je odnesla instrumente in tako 
delovala v setavu VIL korpusa, 
dokler ni vkorakala na čelu 
brigad, v osvobojeno Ljublja
no. V NOB je sodelovala na raz
nih slavnostih in prirejala na 
osvobojenem ozemlju koncerte 
ter dajala moralno in bodrilno 
moč borcem na poti težkih bor
bah za osvoboditev. Ta odloči
tev in akcija je imela takrat ve
lik pomen, saj je šlo v partiza
ne mnogo revirčanov. Godbo 
je vodil kapelnik Jože Brun, 
ki je bil znan glasbeni delavec.

Po osvoboditvi je godba ta
koj pričela z delom in nadalje-

Delovna akcija
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vala svoje kulturno poslanstvo. 
Zavedajoč se graditve sociali
stične družbe in tradicije hrast- 
niške glasbene dejavnosti, je 
godba aktivno sodelovala v 
vseh akcijah in vlagala precej 
svojega prostega časa zato, da 
bi dajala ton vsem uspehom, 
ki so bili doseženi na vseh po
dročjih družbenopolitične de
javnosti. Zato je po osvobodit
vi do danes rudarska godba 
Hrastnik, prejela veliko pri
znanj, pohval in diplom, naj
večje pa je red »Zasluge za na
rod z zlato zvezdo«, podeljeno 
s strani tovariša Tita. Na jubi
lejnem koncertu 26. aprila t.L, 
ob 120-letnici obstoja godbe in 
30-letnici odhoda godbe v par
tizane, pa je godba prejela zla
to Gallusovo plaketo in prizna
nje OF Slovenije s srebrno 
značko. Godba je svoja jubileja

50 let petja
Sedanji moški pevski zbor 
Svobode I Hrastnik je bil usta
novljen leta 1924.

Nadaljeval je s tradicijo ru
darskega pevskega zbora, ki so

počastila s celovečernim kon
certom, ki je sovpadal s prosla
vo ob 27. aprilu — ustanovitvi 
OF in 1. majem — praznikom 
dela.

Letos je godba aktivno sode
lovala na vseh proslavah in re
vijah, izvedla več promenadnih 
koncertov, obiskala pa bo tudi 
kraje, kjer je godba delovala 
za časa NOB ter tako proslavi
la leto 1974 kot leto visokih in 
častnih jubilejev.

Ob jubileju so dobili nekate
ri godbeniki posebna priznanja 
za aktivno delo v godbi, zlate 
in srebrne Gallusove značke ter 
spominska darila za 25-letno 
delo v godbi, 8 godbenikov pa 
je bilo predlaganih za podeli
tev državnih odlikovanj.

Branko Kušar

ga ustanovili hrastniški rudar
ji leta 1912 in poznejših pev
skih zborov SLOGA in VZA
JEMNOST, ki sta bila ustanov
ljena po končani prvi svetovni

vojni: Moški pevski zbor Svo
boda I Hrastnik je od svoje u- 
stanovitve leta 1924 do leta 1941 
delal aktivno, brez prekinitve. 
V tem času jp sodeloval na vseh 
delavskih festivalih in delav
skih proslavah, pa tudi na zna
nem manifestativnem zletu 
Svobod leta 1955 v Celju.

Po razpustitvi Svobod je zbor 
deloval kot moški pevski zbor 
VZAJEMNOST I Hrastnik.

Vse do leta 1941 je bila pro
gramska usmeritev zbora na 
borbeni delavski pesmi in na 
narodni ter umetni slovenski 
pesmi.

V času okupacije zbor ni de
loval, pač pa je večina njegovih 
članov sodelovala v NOB. Po 
osvoboditvi je zbor s predvojno 
programsko usmeritvijo nada
ljeval s tem, da je od tedaj na
prej zavzeto gojil tudi partizan
sko pesem.

S svojim delom je zbor spod
bujal tudi intenzivnejše glasbe
no življenje v svojem okolju, 
sodeloval pa je tudi na vseh 
pevskih revijah v Sloveniji. 
Zbor je pel tudi na revijah in 
političnih manifestacijah: 0-
strožno pri Celju in 20-letnici 
vstaje slovenskega naroda v 
Ljubljani.

Snemal je tudi za radio in je 
na kulturni revijj rudarskih 
Svobod 17. aprila 1955, v sku
pini moških pevskih zborov, za
sedel L mesto. Dne 20. maja 
1965 je zbor nastopil v severni 
Franciji v mestu Sallaumines 
ob priliki tamkajšnjega občin
skega praznika, skupno z do
mačimi zbori tega mesta. Zbor 
je pel pri odkritju spomenika 
Srečka Kumarja v Brdih, ude
ležil se je odkritja spomenika 
žrtvam fašizma na centralnem 
pokopališču v Grazu.

Moški pevski zbor DPD Svo
boda I Hrastnik je proslavil 
50-letni jubilej dne 20. aprila 
1974, s slavnostnim koncertom.

Viktor Malovrh
Moški pevski zbor Svobode I iz Hrastnika, ob svoji 50-letnici, na odru 
delavskega doma v Hrastniku, v aprilu 1974.
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TOZD Rudarski šolski center 
Zagorje pri Zasavskih premo
govnikih Trbovlje, obvešča u- 
čence osnovnih šol, da bo v šol
skem letu 1974/75 vpisal učen
ce za izučevanje naslednjih po
klicev:
— za rudarja — kopača

80 učencev
— za kvalificiranega kovinarja

41 učencev
— za kvalific. elektrikarja

15 učencev
— za kvalificiranega vrtnarja

1 učenca
Prijavljeni morajo izpolnje

vati naslednje pogoje:
Učenci rudarske stroke:

— uspešno končanih najmanj 
6 razredov osnovne šole,
— veselje do poklica,
— telesno in duševno zdravje;

Učenci kovinarske, elektro in 
vrtnarske stroke:
— uspešno končanih 8 razre
dov osnovne šole.

Kadrovske
vesti
V času od 1. do 30. aprila 1974 
ima kadrovski sektor ZPT evi
dentirane naslednje spremem
be:
TOZD Rudnik Hrastnik
Sprejeti:
Brečko Rudolf — zun. delavec, 
Motoh Alojz — vozač, Grego- 
rinčič Danilo — zun. delavec, 
Biglez Branko — kopač;
Odšli:
Ručman Slavko, kopač — upo
kojen; Pavlič Anton, kopač —

Objava
— veselje do poklica,
— primerne sposobnosti za po
klic.

Pogoji šolanja:
Izučevanje za vse razpisane 

poklice traj,a tri leta. Učenci 
se bodo izučevali teoretično in 
praktično. Po treh letih šola
nja si bodo pridobili naziv: 
kvalificirani rudar-kopač, kva
lificirani elektrikar, kvalificira
ni kovinar, kvalificirani vrtnar. 
Med šolanjem prejemajo učen
ci vsak mesec stalni in gibljivi 
del nagrade:

Učenci rudarske stroke:

stalni del gibljivi del 
din din

1. razred do 200,00 do 225,00
2. razred do 260,00 do 320,00
3. razred do 300,00 do 350,00

V 2. in 3. razredu dobivajo 
tudi jamski dodatek, za vse de
lavnike do 227,00 din na mesec.

Skupno lahko dobijo rudar
ski učenci na mesec:

1. razred do 450,00 din
2. razred do 807,00 din
3. razred do 877,00 din

Učenci ostalih strok preje
majo naslednje nagrade:

din din
stalni del gibljivi del

1. razred 220-00 —
2. razred 260,00 do 220,00
3. razred 300,00 do 245,00

TOZD Rudarski šolski center 
Zagorje ima nov, moderen in 
sodobno opremljen dom, kjer 
lahko bivajo učenci v času šo
lanja.

Za popolno oskrbo — prehra
no, stanovanje in pranje, pla
čajo učenci samo 180,00 din na 
mesec, vse ostale stroške po
kriva rudarski šolski center Za
gorje.

Učenci, ki se želijo prijaviti 
za izučevanje enega od razpisa
nih poklicev, naj pošljejo proš
nje za vpis na TOZD Rudarski 
šolski center Zagorje, Cesta 
zmage 5, 61410 Zagorje.

upokojen; Motoh Ivan, kopač
— sporazumna prekinitev; Ga
jič Omer, vozač — v JLA; 
Kranjc Miroslav, vozač — v JLA 
Bizjak Stanko, vozač — inv. u- 
pokojen; Kadunc Lado, kopač
— inv. upokojen; Laznik Franc, 
kopač — inv. upokojen; Gljjva 
Šeškija, vozač — sporazumna 
prekinitev; Češnovar Marjan, 
kopač —. izključen; Veselič 
Franc, vozač — izključen.
TOZD Rudnik Trbovlje
Sprejeti:
Pikš Ladislav — tapetnik, Mu
hič Ivan —- kovinar, Kralj A- 
lojzija — zun. delavka, Halilo
vič Salko — vozač, Lauc Pavel
— vozač, Dobovičnik Ferdo — 
kovinar, Šmid Filip — vozač,

Gračner Anton — učnik, Fili
pič Samo — str. tehnik, Žagar 
Peter — ključavničar, Volaj 
Marija — vozač, Bernik Kon
rad — vozač, Fabjan Viktor — 
vozač.
TOZD Rudnik Zagorje
Sprejeti:
Hodžič Adil — kopač, Konjačič 
Štefan — vozač;
Odšli:
Korimšek Franc, kop. pomoč
nik — upokojen; Kostanjevec 
Angela, čistilka — upokojena; 
Fazlič Alija, vozač — izključen; 
Tominc Slavko, kopač — v JLA; 
Mlakar Jože, kopač — upoko
jen; Božjak Jože, zun. delavec 
— sporazumna prekinitev.
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TOZD Separacija
Sprejeti:
Rajevec Oto — zun. delavec, 
Grobijar Alojz — zun. delavec, 
Frajle Franc — zun. delavec, 
Dolenc Anton — elektrikar, 
Krajnik Vinko — str. delovod
ja;
Odšli:
Stojanovič Nenad, zun. delavec
— sporazumna prekinitev.
TOZD Rudarska 
gradbena dejavnost
Sprejeti:
Doberšek Stanko — vozač. Ma
ček Franc — kop. pomočnik, 
Petaver Anton — ključavničar, 
Barovič Rudolf — ključavni
čar, Završnik Stanko — vozač, 
Ahmičevič Mersed — učnik, Po- 
tisek Igor — zun. delavec, Koc
man Marjan — vozač, Mlina
rič Anton — kopač, Klenovšek 
Drago — vozač, Kocman Anton
— vozač, Beršnjak Vinko — vo
zač;
Odšli:
Zmrzlak Stanko, kopač — inv. 
upokojen; Lampreht Viktor, šo
fer — sporazumna prekinitev, 
Erjavec Alojz, kopač — upoko
jen; Korez Anton, vozač — spo
razumna prekinitev; Trujič Jo- 
vo, kopač — sporazumna pre
kinitev; Zore Jože, rud. nadzor
nik — umrl; Grošelj Leopold; 
kopač — upokojen; Ikanovič 
Ibrahim, vozač — v JLA; Med
vešek Niko, šofer — sporazum
na prekinitev; Cerjak Zofija, 
kuharica — sporazumna preki
nitev; Žagar Franc II., vozač — 
sporazumna prekinitev; Bobek 
Ivan, ključavničar — v JLA; 
Kačičnik Anton, šofer — spora
zumna prekinitev; Jakovljevič 
Borislav, vozač — sporazumna 
na prekinitev; Jakovljevič Bo
rislav, vozač — sporazumna 
prekinitev; Krulanovič Gojko, 
vozač — v zapor; Dugalič Teo- 
fik, vozač — sporazumna pre
kinitev; Dropič Mešan, kopač 
—- sporazumna prekinitev; Zu- 
lič Junus, kopač — sporazum
na prekinitev; Laznik Stanko, 
vozač — sporazumna prekini
tev; Rostaher Franc, vozač — 
sporazumna prekinitev; Rus 
Mirko, zun. delavec — spora
zumna prekinitev; Varaj ič An

ka, pom. kuharica — spora
zumna prekinitev.
TOZD Elektrostrojna 
delavnica
Sprejeti:
Cenkar Alojz — ključavničar, 
Zorko Ivan — strugar;
Odšli:
Hauptman Leon, ključavničar 
— upokojen; Gorobinko Ivan, 
elektrikar — v JLA.
TOZD Proizvodnja gradbenega 
materiala
Odšli:
Berčon Jože, opek. delavec — 
v JLA.
Skupne strokovne slmužbe
Sprejeti:
Koban Anton — študent FNT. 

Vladimir Sihur

Slavo Šentjurc 
60-letnik

V ožjem krogu svojih sode
lavcev se je 27. aprila letos, v 
svoji 60. pomladi, poslovil od 
rednega dela v ZPT, naš rojak 
in vsem dobro poznani tovariš 
Slavo Šentjurc.

Rojen v črni hrastniški doli
ni, je bil vse življenje veren od
sev hotenj naprednega delav
skega gibanja. Njegovo delo za
sledimo najprej pri rudniku 
Trbovlje, nato je bil po službe
ni dolžnosti prestavljen na no
va naftna polja v Lendavo in 
dve leti kasneje na rudnik Se
novo. Od leta 1954 ga srečamo 
zopet doma v naših rudnikih, 
tokrat v službi varstva pri de
lu, kjer je delal do danes.

Z najbolj šini željami k nje
govemu življenjskemu jubileju 
pa izražamo obenem vse pri
znanje, še posebej za dela, ki 
jih je opravljal v družbenopo
litičnih organizacijah, v društ
vih in v akcijah, k imajo iz
razit human značaj. Njegova 
polna navzočnost se je odražala

Slavo ŠENTJURC, varnostni tehnik, 
ob njegovi 60-letnici.

pri gradnji planinskih posto
jank v Zasavju, njihovih komu
nikacij z dolino, pri organiza
ciji akcij Rdečega križa in v da
nes dobro organizirani krvoda
jalski akciji. Končno — kdo 
ga ni poznal, kadar je bilo tre
ba pomoči v družbeni pa tudi 
osebni zadevi.

Slavo! Za vse tvoje neumor
no delo, ti danes tvoji sodelav- 
c; izrekamo naj toplejšo zahva
lo in priznanje z željo, da v 
družbenem življenju ostaneš 
naprej med nami vesel, dela
ven in zdrav še mnoga leta.

Tvoji sodelavci

Krvodajalci
V marcu 1974, je večje število 
članov naše delovne skupnosti 
iz posameznih TOZD in SSS, 
podarilo svojo kri bolnikom, ki 
se zdravijo v splošni bolnišnici 
v Trbovljah. Iz evidence trans
fuzijske postaje splošne bolniš
nice v Trbovljah je razvidno, 
da so v marcu 1974 podarili kri 
naslednji naši sodelavci:

a) iz TOZD Hrastnik: 
Medvešek Jože 3 krat, Prosenc 
Ervin 2 krat, Žirovnik Jakob 
5 krat, Hribšek Rudi 2 krat;

b) iz TOZD v Trbovljah:
Grčar Viktor 4 krat, Rošto-
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har Franc 2 krat, Kavčič Andrej 
18 krat, Centrih Dušan 13 krat, 
Kosec Andrej 2 krat, Karba Ju
rij 3 krat, Goljuf Janez 6 krat, 
Kolander Miha 13 krat, Brici 
Gvido 30 krat, Mlinar Oto 9 kr., 
Ramšak Ivan 6 krat, Lipovšek 
Branko prvikrat, Pintar Stane
4 krat, Tomše Silvo 12 krat, 
Mir Anton 12 krat, Kos Her
man 9 krat, Škof Anton 4 krat, 
Tancer Drago 3 krat, Potokar 
Jože 5 krat, Hleb Juro 3 krat, 
Hudarin Franc 12 krat, Pliber
šek Stanislav 11 krat, Belak 
Franc 4 krat, Laporšek Mirko
2 krat, Motoh Drago 12 krat, 
Kranjc Bojan prvikrat, Dolenc 
Slavko 3 krat, Zajc Vladimir 
prvikrat, Rupnik Silvo 21" krat, 
Pelnaver Jože 17 krat, Černivec 
Milan 9 krat, Mohorko Karel
5 krat, Jokan Alojz 13 krat. Zi
dar Franc 6 krat, Vidrih Anton
3 krat, Cestnik Janez 4 krat, Pi- 
šek Franc 6 krat, Bregar Dušan 
prvikrat, Kranjc Janez 3 krat, 
Dornik Peter 2 krat, Vidmar 
Martin prvikrat, Lebar Zvoni
mir 2 krat;

c) iz TOZD v Zagorju: 
Obolnar Slavko 10 krat, Pal

čič Rudi 15 krat, Murene Franc
8 krat, Jur j ec Štefan 2 krat, 
Ban Slavko prvikrat, Kastelic 
Viktor 5 krat, Magdič Feliks
9 krat, Fajfer Franc 3 krat, 
Čop Filip prvikrat, Pavlovič Jo
že prvikrat, Ključevšek Marjan 
2 krat, Prašnikar Izidor 6 krat, 
Smole Venčeslav prvikrat, Her- 
le Stanko 2 krat, Poznič Zvo
nimir prvikrat.

Vsem krvodajalcem izreka
mo vse priznanje z željo, da bi 
tudi v bodoče sodelovali pri 
tem humanem delu oziroma 
akciji!

Kegljaški turnir
V organizaciji KK Rudar in KK 
Partizan iz Trbovelj je potekal 
v dneh 10. in 11. maja 1.1. na av
tomatskem štiristeznem keglji
šču Rudarja, kegljaški turnir, 
posvečen praznovanju 50. oblet
nice zloma ORJUNE.

Na turnirju so sodelovale eki
pe: KK »Steklar« — Pula, KK

»Koper«, KK »Bratstvo« — 
Hrastnik, KK »Hrastnik«, KK 
»Partizan« — Trbovlje in KK 
»Rudar«.

Tekmovanje je v imenu šta
ba za praznovanje 50. obletni
ce zloma ORJUNE otvoril in 
pozdravil tekmovalce predsed
nik občinskega sindikalnega 
sveta Trbovlje Vinko Kovačič, 
ki je v kratkem nagovoru ori
sal dogodke pa dan 1. junija 
1924 v Trbovljah.

Ekipe, ki so tekmovale 6 x 
200 lučajev so dosegle nasled
nje rezultate:

podrtih kegljev
1. KK Rudar 5.389
2. KK Partizan 5.048
3. KK Steklar 5 002
4. KK Koper 4.932
5. KK Bratstvo 4.928
6. KK Hrastnik 4.792

Najboljši rezultat med posa
mezniki je dosegel Rudi Tom
še — Rudar, ki je podrl 948 
kegljev.

Po končanem tekmovanju so 
se kegljači zbrali v počitniškem 
domu Zasavskih premogovni
kov na Partizanskem vrhi, kjer 
so organizatorji podelili vsem 
nastopajočim ekipam spomin
ska darila.

Miro Šuštar

Nastanek in razvoj 
karateja

Zgodovina karateja je zelo 
dolga in o njegovem nastanku 
govori več legend. Zanesljivo 
pa vemo, da se je pojavil v In
diji, kot element budistične 
vere. Imenovali so ga kempo in 
je predstavljal vrsto fizične pri
pravljenosti za kasnejše psihič
ne napore.

V 6. stoletju so ga prenesli 
na Kitajsko, kjer so ga čuvali 
in negovali v budističnih samo
stanih. Pri osvajalnih pohodih 
Kitajske, se je pojavil na otoku 
Okinava, kjer so ga domačini 
preoblikovali v borbeno vešči
no. Čez nekaj, desetletij so 
otok Okinavo zasedli Japon
ci. Otočani so se upirali osva

jalcem, zato so jim Japonci pre
povedali nošenje in uporabo 
orožja. Da bi se lahko uspešno 
zoperstavljali oboroženim osva
jalcem, so začeli domačini še 
bolj izpopolnjevati karate veš
čino. Resnica je v tem, da so 
osvajalci našli čedalje več svo
jih vojščakov mrtvih, na kate
rih ni bilo nobenega sledu meča 
ali drugega orožja. To jih je 
vodilo, da so pričeli glob j e raz
iskovati vzroke smrti. Tako so 
odkrili skrivnost karateja (v 
prevodu: prazna roka). Pozne
je se je Okinava priključila 
mogočnemu japonskemu impe
riju. Ti so karate prenesli med 
svoje plačane borce, imenovane 
samuraje. Njim je karate po
stal sestavni del življenja in so 
ga še bolj, izpopolnjevali ter ga 
ljubosumno čuvali zase.

S časom sta se razvid dve 
šoli po Šuriju in Nahiju — me
stih na Japonskem, te-šuri (roke 
iz Suri j a) in te-naha (roke iz 
Mahija). S spajanjem elemntov 
teh šol, je nastal poseben stil 
karateja, ki se je imenoval 
OKINAVA-TE. Zanj je značilna 
grobost in surova borba. Iz te
ga stila se je razvilo več japon
skih šol karateja.

Leta 1917 je bila do tedaj ze
lo skrivana borbena veščina 
prvič prikazana javnosti. Pred 
pagodo Shotokan je karate de
monstriral Funakoši Gičin. 
Ljudstvu ga je predstavil kot 
borilni šport in ne kot borbeno 
veščino. Njegov nastop je zelo 
uspel in je v trenutku osvojil 
prisotno občinstvo. S tem do
godkom je karate dobil medna
rodno popularnost in veljavo. 
Japonski inštruktorji so poto
vali po vsem svetu in svoje zna
nje prenašali na druge. Vzpo
redno z razvojem karateja, so 
se ustanavljale različne karate 
zveze. Razdelile so se na japon
sko, ameriško in evropsko ka
rate zvezo. S tem se je karate 
zelo razširil in pridobiva po 
svetu vedno več ljubiteljev te
ga plemenitega športa.

V naslednjem članku bomo 
pojasnili pojav in razvoj kara
teja v Jugoslaviji, oziroma v 
Sloveniji.

Rudi Murn 
in Franjo Glavica
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Nagradna križanka
Med reševalce, ki nam bodo po
slali pravilne rešitve prvojunij- 
ske skandinavske križanke, bo 
žreb razdelil tri knjižne nagra
de, v različnih vrednostih.

Rešitve pošljite na izrezku iz 
časopisa na naslov: Zasavski 
premogovniki Trbovlje, 61420 
Trbovlje, Trg revolucije 12 (na 
kuverti napišite: nagradna kri
žanka). Rešitve morajo biti v 
uredništvu našega glasila do 
10. junija 1974.

Pravilna rešitev in imena iz- 
žrebancev-nagrajencev, bodo 
objavljena v glasilu Srečno 
št. 6/74.

Rešitev prvomajske križanke
Vodoravno:
PROIZVOD, PRAZNIK, DELA, 
OVČAR, LENIN, MIURA, OSA- 
KA, NP, KOMNA, APARAT, PO
MARANČA, ON, RO, OPORE
KANJE, ZAPIS, M, DR, OKAPI, 
DVOLOMEC, POLDAN, KROV- 
NINA, IE, ODA, PT, TE, NAT, 
RAMON, LERO, DIVJINA, J, 
PRIPOVEDNIK, AP, EMANCI
PACIJA, AZI, ARIANA, ENA
KONOČJE, MONT, CRES, SO- 
MAN, UV, PRAOČE, TIRAN, L, 
KRI, LETANJE, IVICA, PARO
LA, AASEN, ELAN, PRAGA, 
O KAN, NO, OVID, RIBOLO- 
VEC, SEJA, PORA, ARA, ANA, 
AJAS, TOR.

humor humor hu
Kot vsaka knapovska družina, 
je imela tudi Francijeva lepo 
»cimersko« gredo za obdelavo, 
kjer je ras tel peteršilj, koren
ček, solata in celo malo zgod
njega krompirja in fižola. Vsi 
so radi jedli s te grede, toda 
problem je postal spomladi, ko 
je bilo treba to gredo »prešti- 
hati«. Kakor je bil Franc pri
den na delu v jami, tako se mu 
doma ni veliko ljubilo delati še 
na gredi. Tega dela se je branil, 
kakor pravimo, z vsemi štirimi. 
Vendar ga je žena le lepo na
govorila. Nekega spomladans
kega jutra se je z lopato odpra

vil na gredo in pričel »štihati 
— malo danes, malo jutri«, je 
dejal. Toda glej, ga vraga. Ko
maj je dobro pričel delati, že se 
mu je posvetilo pod lopato 5 
novih dinarjev, svetlih, novih. 
Z veseljem jih je pobral in de
jal: »Pa bo za en pir«, in jih 
vtaknil v žep svojih starih hlač. 
Kopal je naprej in glej ga vra
ga, zopet novih pet dinarjev. 
Spet jih je pobral, vtaknil v žep 
in z večjim veseljem delal na
prej. Kovanci po pet dinarjev 
pa so kar vreli iz zemlje, vsakih 
par lopat je prikukal iz zemlje. 
Francelj jih je vneto pobiral in 
vtikal v žep, »preštihal« pred
časno vso gredo in ko je bil go
tov, je hotel prešteti denar. Ko
liko ga je našel in za koliko ste
klenic piva bo. Vtaknil je roko 
v žep, zgrabil za luknjo in pet 
dinarjev se mu je posvetilo pod 
nogami. Posvetilo se mu je tudi 
v glavi: »raztrgan žep!« Naku
hal se je nad ženo, toda greda 
je le bila srečno prekopana. 
Luknjo v žepu pa mu je žena 
takoj po delu zašila.

• —

Gospodarju je poginil njegov 
najjljubši pes. Ves žalosten se 
je obrnil k svoji ženi in dejal: 
»Sedaj imam pa samo še tebe.«

— e —
Je vprašal Janez Micko, svojo 
novo pečeno ženo. »Poslušaj, 
ah si mi prišila gumb na šihtne 
hlače, ki sem jih včeraj prine
sel domov.« »Nisem našla gum
ba,« je odgovorila Micka, »sem 
ti pa kar luknjo (gumbnico) 
zašila.«

Kaj lahko storimo mi sami, 
da bo naš svet lepši 
in bolj zZrav?

Pred domačim pragom!
Plastične vrečke sadnih so

kov, ovoj/ni papirčki bonbonov, 
žvečilnih gumijev, trolejbusni 
listki . . . vse to sodi v smetnja
ke!

Večjih odpadkov ne bomo 
metali v potok!

Odpeljali jih bomo na mesta, 
ki so za to določena!

Javni nasadi, zelenice niso 
smetišča in ne igrišča! Varujmo

jih! Vsaka rastlina v naselju — 
kanček kisika, kanček počitka 
za oko, pa tudi varstvo za uho! 
Zelenje namreč duši hrup!

Hrup — ena izmed nadlog so
dobnega življenja! Mopedi, 
transistorski sprejemniki, pre
glasne igre — vse to vznemirja!

Vznemirja in moti prav te, ki 
skrbe za nas — vznemirja od
rasle!

Tako v naselju, okrog doma!
In v naravi?
Narava, to je življenje!
Ne uničujmo je! Ne trgajmo 

celih naročij naj lepšega cvetja, 
ne segajmo v gnezda, ne teptaj
mo trave in ne lomimo drevja!

»Kjer osel leži, tam dlako 
pusti!« pravi pregovor. Današ
nji osli so naši jekleni konji. 
Odnesejo nas v prirodo — in z 
nami kupe papirnate, pločevi
naste in plastične šare! Zapom
nimo si! Vse, kar ostane za na
šo malico v naravi, bomo skrb
no odstranili, zakopali, skurili!

Skurili? Da! A ne pozabimo: 
Vsaka iskra, vsak ogorek na 
planem je velikanska nevar
nost! Kjer se razdivja gozdni 
požar, nastane v zeleni pokra
jini mnogokrat neozdravljiva 
brazgotina.

Plodna gozdna prst se izsuši 
in z njo pitna podtalna voda. 
Nalivi in veter odneso še vse 
drugo. Zato: kurili bomo daleč 
stran od drevja, v brezveterju 
in pogasili bomo z vodo ali pe
skom skrbno vse, kar bo ostalo 
od ognja!

Glasilo SREČNO izdaja podjetje Za
savski premogovniki Trbovlje — 
pošta 61420 Trbovlje, Trg revoluci
je 12. Izhaja mesečno.
Glasilo ureja uredniški odbor: Koli
ne Emil, dipl. inž. rud., Kovač Vilko, 
Lenarčič Tine, Malovrh Metod, dipl. 
inž. rud., Oberžan Janez, Pikš Anton, 
Šum Anton, Šuštar Miro.
Odgovorni urednik: Koline Emil, 
dipl. inž. rud.
Tehniški urednik: Lenarčič Tine. 
Naklada 3000 izvodov. Za člane de
lovne skupnosti ZPT je časopis 
brezplačen. Rokopisov in fotografij 
ne vračamo. Tisk TIKA Trbovlje.

Oproščeno prometnega davka po 
mnenju sekretariata za informacije 
v izvršnem svetu skupščine SR Slo
venije, št. 421-1/72.


